
№ 67 (4422)
27 жніўня 2019 г.
Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай 
i рускай мовах

Выдавец:
УП «Народная Воля».
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Намінальная налічаная сярэдняя заработная плата работнікаў у Беларусі склала ў маі 943,9 рубля, паведамляе Нацстат. 

Не спазніцеся! Сёння апошні дзень падпіскі на верасень!

Дзякуй за тое, што Вы 
прачыталі гэты нумар. 

Адгукніцеся, калі ў Вас ёсць 
заўвагі, меркаванні, 
прапановы, тэмы. 
тэл. (8 017) 328 68 71 

анонс                 неЗаВИсИМая ЭКсПеРТИЗа                 неЗаВИсИМая ЭКсПеРТИЗа

Борис ЖЕЛИБА, профессор, 
доктор экономических наук

Анатоль ЛЯБЕДЗЬКА:
«Чарка і скварка залежаць ад сумленных выбараў»

С кем углубляем 
интеграцию?

Пропагандистское заявление президента России Путина 
о том, что страна вот-вот явит миру чудо –  совершит эко-
номический рывок, который позволит ей заскочить в топ-5 
крупнейших экономик мира, оказывается чистейшим блефом. 
ВВП России не растет, а ползет. Согласно консенсус-прогно-
зу профессиональных аналитиков, российская экономика в 
текущем году выжмет максимум 1,3%, а далее, до 2025 года, не 
перепрыгнет 2%-ную планку ежегодного прироста. По данным 
2018 года, Россия с ее ВВП в 1,58 трлн долларов занимает 11-е 
место в мире после Канады (1,65 трлн долларов). Будет к месту  
напомнить, что ВВП Китая (2-е место) – 12,2 трлн долларов. 
Впереди России Италия (1,9 трлн), Бразилия (2 трлн), Франция 
(2,6 трлн), Индия (2,6 трлн) и другие страны.

Но Минэкономразвития РФ бодро считает, что экономика 
уже к 2021 году ускорится вдвое – до 3,1%, а к 2024-му раз-
гонится до 3,3%. Мол, драйверами станут национальные про-
екты на 25 триллионов рублей, финансировать которые будет 
бюджет за счет повышения налогов (НДС) и экономии от 
повышения пенсионного возраста. Подавляющее большинство 
специалистов считает, что это несбыточно и что правительству 
России нужно думать совсем о другом.

Росстат насчитал 48,2% россиян, которым элементарно 
недостает денег на полноценную еду, обувь и одежду. О при-
обретении таких товаров длительного пользования, как теле-
визор, холодильник, стиральная машина, мебель, они даже не 
задумываются. В среднем всего 3,7% доходов населения откла-
дываются в сбережения. Две трети российских семей вообще 
таковых не имеют. Средний класс России, о котором трубили 
в начале нулевых годов (в развитых государствах именно он 
цементирует экономику), исчез. Есть в основном или богатые, 
или бедные. Между богатыми и бедными находятся лишь 4,1% 
россиян. Реальные доходы населения падают седьмой год под-
ряд. По данным Росстата, по сравнению с 2013 годом сегодня 
у россиян на 8,3% меньше денег в кармане. В Беларуси, кстати, 
реальные доходы населения выросли на 7%. За прошедший 
2018 год долги российских физических лиц выросли на 22%. 
Как подсчитали в Центробанке РФ, доля  выплат по кредиту в 
общей зарплате работников составляет в среднем около 10%, 
россияне-должники направляют на погашение долгов 44% 
своих доходов. Кредитные долги населения достигли 14 трил-
лионов российских рублей, или порядка 13% к ВВП, причем 
47% россиян имеют на себе два и более непогашенных кредита. 
В Беларуси кредитная нагрузка населения пока в районе 10% 
к ВВП. В России лишь 3,2% граждан заявляют, что довольны 
своим финансовым положением.

В то время как Путин гробит миллиарды долларов на 
гиперзвуковые ракеты, которыми он пугает Запад, топит такие 
же миллиарды, кредитуя безнадежную экономику Венесуэлы, 
а затраты на войну в Сирии вообще не поддаются оценке, 
российская глубинка и не только – это убитые дороги, облу-
пившиеся дома, заросшие даже центральные улицы, пустые 
гостиницы. Это дачники, снова распахивающие свои газоны 
под грядки. Это горящие леса Сибири, затопленные Приамурье 
и Дальний Восток. Далекая от народа карманная Госдума пыта-
ется законодательно запретить бесплатные лов рыбы, сбор гри-
бов и ягод. Зато депутаты дружно голосуют за право богатей-
ших сограждан России вовсе не платить налоги, уводя бизнес 
в оффшоры, за беспошлинный ввоз в страну яхт и самолетов-
бизнесджетов, за компенсации из бюджета тем слугам народа, у 
которых за границей конфисковали поместья. Многие нувори-
ши и думцы, высшие чиновники, даже телепропагандисты учат 
своих детей на Западе и создали там «запасные аэродромы» 
– на всякий случай. Думцев не оставляет идея, почерпнутая 
из белорусского опыта, – штрафовать безработных, наложить 
где только можно государственную лапу на доходы граждан в 
растущей серой экономике. Страна вышла на третье место в 
мире по числу миллиардеров, но никто не предлагает обсуж-
дать проблему пропасти, которая разверзлась между доходами 
богатых и бедных. 

Россия упустила свой шанс стать высокотехнологичной 
державой. Для этого необходимо сотрудничать, а не конфлик-
товать с цивилизованными государствами. В то время как 
набирают темпы развития такие страны, как Бразилия, Индия, 
не говоря уже о Китае, Россия погружается в болото стагнации. 
В этом году исполняется пять лет, как против России были вве-
дены первые санкции за аннексию Крыма и оккупацию части 
Донбасса.  Они делают свое контрпродуктивное дело, что бы 
там ни заявляли российские власти о том, что, мол, санкции 
убрали лишних конкурентов с внутреннего рынка. Если в 
первое десятилетие правления Путина российское руководство 
пыжилось и надувало щеки, заявляя, что скоро по доходам 
на душу населения Россия догонит Португалию или хотя бы 
Чехию, то сейчас приходится констатировать, что россияне по 
заработкам уступают уже туркам и мексиканцам. Многие опа-
саются, что еще через пять лет авторитарного пути россияне 
будут меряться доходами населения с африканскими странами.

Российский локомотив, к которому в свое время при-
цепилась экономика Беларуси, уже больше не тянет, а все 
больше дает пробуксовок. В свое время от него отцепилась 
Финляндия, и как теперь живут финны? Отцепились (правда, 
много позже) государства Балтии и по всем показателям давно 
обошли Беларусь. Причем эти государства вовсе не отвора-
чивались от российского рынка. Показательна в этом отно-
шении как раз Финляндия, которая два века входила в состав 
Российской империи. Помните, еще Пушкин писал о «приюте 
убогого чухонца» (ключевое слово «убогого»). Страна много 
лет сотрудничает с Россией: покупает у нее лес, строит ей суда, 
ледоколы и т.п., но имеет самодостаточную развитую экономи-
ку. Не вступает, чтобы не раздражать «российского медведя», 
в НАТО. Почему бы Беларуси не взять с нее пример? Пока еще 
не поздно…

25 марта 1917 года Белорусский Национальный Комитет официально 
объявил о принятии эскиза национального белорусского флага…

Взгляд на историю возникновения и эволюцию бело-красно-белого 
флага исследователя, автора книги «Флагі Беларусі ўчора і сёння» 

Александра Басова читайте на 6-й стр.

ЦТ адменяць?

Житель деревни Прокисель отправился за грибами 
в лес и, как он сам решил, нашел шампиньон-гигант 
весом два килограмма. Фотографии находки разместил 
в социальных сетях. Но оказалось, что это гриб-головач, 

или дождевик гигантский, занесенный в Красную книгу 
Беларуси. 

Теперь грибнику грозит штраф от 510 до 1275 рублей, а 
также 127,50 рубля за причиненный природе ущерб.

В метро наступил зимний режим
С 26 августа Минский метрополитен перешел с лет-

него режима работы на зимний, что связано с окончани-
ем периода массовых отпусков и каникул и необходимо-
стью сокращения интервалов движения. 

По информации предприятия, со вчерашнего дня 
поезда в метро начали ходить с интервалом 2 минуты в 
часы пик на обеих линиях. По летнему графику (с 1 июля 
по 26 августа) на Московской линии метро интервал 
движения в утренние и вечерние часы пик составлял 
2,5 минуты, а на Автозаводской линии – 3 минуты. 

В метро отмечают, что ежесуточный пассажиропоток 
в июне-июле по сравнению с маем и апрелем нынешнего 
года сократился в среднем на 100–120 тысяч человек.

Сергей ШПИК.

УлЫБКа ХУДоЖнИКа
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Учора Аляксандр 
Лукашэнка прыняў з дакла-
дам міністра адукацыі Ігара 
Карпенку. І першае, на што 
звярнула ўвагу грамадскасць, 
– Лукашэнка адзначыў, што 
«сістэму паступлення ў 
ВНУ прыйдзецца дзесьці 
ўдасканальваць».

Красамоўныя цыта-
ты кіраўніка дзяржавы 
прыводзіць ягоная прэс-
служба:

– Я, вядома ж, чытаю, бачу 
і чую, мяне інфармуюць, што 
ў нас не ўсё ў парадку з пасту-
пленнем у ВНУ. Да гэтага часу 
ідзе крытыка цэнтралізаванага 
тэсціравання. Крытыкуюць 
новую нейкую методыку (вы 
прыдумалі) па падліку гэтых 
балаў. Хоць галоўнае не балы, 
а веды. Усе павінны разумець, 
і бацькі ў тым ліку: калі ў 
дзіцяці ёсць веды, то па якіх 
балах і шкалах ні лічы, яны 
ўсё роўна паступяць у ВНУ. 
Калі ведаў няма, ніякія балы 
не дапамогуць…

– Скажу адкрыта, што я 
апошнім часам, паслухаўшы 
многіх бацькоў (ды і ў мяне 
хапае вучняў у маёй вялікай 
сям’і, я гэтым цікаўлюся), 
пачынаю ўжо задумвац-
ца, атрымліваючы вялікі 
аб’ём інфармацыі, што нам, 
магчыма, давядзецца не-
дзе ўдасканальваць, мякка 
кажучы, сістэму паступлен-
ня ў ВНУ. Больш за ўсё мяне 
хвалюе тое, што абітурыент, 
які марыць заўтра стаць сту-
дэнтам, не здае экзамены 
твар у твар з экзаменатарам, 

з выкладчыкам ВНУ або 
іншых навучальных устаноў.

Праўда, А.Лукашэнка 
адзначыў, што пакуль не пры-
мае ніякіх рашэнняў, што гэтае 
пытанне патрабуе комплекс-
нага абмеркавання на адмыс-
ловай нарадзе па развіцці сфе-
ры адукацыі. І прапанаваў яе 
правесці ў лістападзе-снежні 
бягучага года.

– Пра гэтую нараду, пра 
тое, што трэба сабрац-
ца і абмеркаваць праблемы 
ў нашай сістэме адукацыі, 
кажуць апошнія гадоў пяць, 
– выказвае сваё меркаванне 
ў каментарыі для «Народнай 
Волі» вядомы мінскі рэпеты-
тар Яўгеній лівянт. – Ідэя 
правільная, без гэтай нара-
ды нам сапраўды не абысціся. 
Але што тычыцца ЦТ, яно 
сапраўды моцна крытыкуец-
ца. Але вяртанне да фармату 
«экзамены твар у твар з экза-
менатарам, з выкладчыкам 
ВНУ» – гэта, на мой погляд, 
крок назад, які прывядзе да 
жудаснага росту карупцыі 
на ўступных іспытах. Я лічу, 
што, магчыма, ЦТ трэба 
ўдасканальваць, але варта 
захаваць агульнадзяржаўны 
экзамен як спосаб аб’ектыўнай 
праверкі ведаў выпускнікоў 
школ і працы іх выкладчыкаў. 
Гэта вельмі важна! Ёсць жа ў 
Расіі ЕГЭ (Адзіны дзяржаўны 
экзамен), у Польшчы – агульна-
нацыянальны экзамен матура. 
Спадзяюся, што мы захаваем 
усё лепшае, што напрацавана 
ў нас у гэтым плане.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

аКТУалЬна

ПалІТКУХня

– анатоль Уладзіміравіч, я 
глядзела, што ўчора днём было 
сабрана крыху больш за 2000 
подпісаў. На мой погляд, гэта не 
вельмі шмат…

– Гэта дастаткова многа, але 
гэтага яўна не хапае для таго, каб 
сказаць, што беларусы не могуць 
жыць без свабодных і сумленных 

выбараў. Мы будзем працягваць 
збор подпісаў.

Я лічу, вельмі важна было 
зрабіць гэтую петыцыю. Бо 
Лідзія Ярмошына праводзіць ужо 
шаснаццатую ці сямнаццатую 
кампанію, але нічога не мяняецца.

– Як думаеце, чаму такая не 
вельмі актыўная рэакцыя на 

просьбу паставіць подпіс? Можа, 
людзі не вераць у моц электронных 
петыцый? Ці насамрэч справа не 
толькі ў Ярмошынай?

– Справа ў тым, што наогул 
электронныя петыцыі ў лепшым 
выпадку збіраюць па некалькі 
соцень подпісаў, так што ў нас яшчэ 
дастаткова высокі ўзровень.

Ну і для нас няма ніякіх 
абмежаванняў па часе: выбарчая 
кампанія толькі пачалася, і 
насамрэч гэта добрая нагода проста 
прапанаваць людзям дыскусію 
наконт парламенцкіх выбараў. Я 
ўсцешаны тым, што акрамя самога 
збору подпісаў у сацыяльных 
сетках узніклі некалькі пляцовак, 
дзе ідзе актыўная дыскусія на гэтую 
тэму. І гэта вельмі добра! Бо трэба 
размаўляць пра тое, што можна 
зрабіць зараз, каб нейкім чынам 
уплываць на сітуацыю.

– У вас асабіста ёсць план, як 
незалежным кандыдатам можна 
перамагчы на парламенцкіх 
выбарах? Ці як зрабіць, каб 

выбары прайшлі па самых высокіх 
стандартах?

– Мы мусім рабіць усё, што можам. 
Дэмакратычная супольнасць якраз не 
сядзела збоку, у нас ёсць прапановы, 
якія былі падрыхтаваныя яшчэ ў 
2017 годзе, наконт таго, што трэба 
змяніць у Выбарчым заканадаўстве. 
Пад імі падпісаліся ўсе асноўныя 
дэмакратычныя арганізацыі. І 
гэта вялікі плюс. Бо адсутнасць 
супольнай пазіцыі якраз на карысць 
уладзе.

Другі плюс, я лічу, гэта тое, што 
кампанія пачалася не з капелюшоў, 
якія кідаюць у паветра, а менавіта 
з такой непрыемнай асабіста для 
Лідзіі Ярмошынай кампаніі. Гэта 
гаворыць пра тое, што не ўсё яшчэ 
згублена. Гэтай петыцыяй мы 
спрабуем абвастрыць праблему 
выбарчага заканадаўства, адсутнасці 
свабодных выбараў.

Некаторыя кажуць: ну падпішу 
я петыцыю, хіба нешта зменіцца? 
Я адказваю так: трыццаць гадоў 
таму эстонцы, латышы і літоўцы 

выйшлі на вуліцу, каб узяцца за 
рукі. І выйшлі два мільёны чалавек. 
Ланцуг быў працягласцю амаль 600 
кіламетраў. І яны перамаглі цэлую 
імперыю! Так і нам трэба праз 
розныя кампаніі, якія на першы 
погляд камусьці могуць здавацца 
і не зусім сур’ёзнымі, паказваць, 
што беларусы салідарны ў нейкіх 
пытаннях. Гэта вельмі важна.

Відаць, у сераду я пайду на 
вуліцу і буду наўпрост звяртацца 
да мінчан з просьбай падпісаць 
гэтую петыцыю. Бо не ўсе сядзяць 
у інтэрнэце, не ўсе, можа, ведаюць 
пра нашу ініцыятыву.

– Не баіцеся, што затрымаюць?
– Усё можа быць, але ж збор 

подпісаў у нас не забаронены. Трэба 
ўсё роўна выходзіць на вуліцы і 
размаўляць з людзьмі. Калі кожны 
зразумее, што ягоныя чарка і скварка 
наўпрост залежаць ад свабодных 
і сумленных выбараў, сітуацыя ў 
краіне зменіцца. Пакуль, на жаль, не 
ўсе бачаць гэтую залежнасць…

Марына КОКТЫШ.

«Народная Воля» пацікавілася, як ідзе збор подпісаў пад электроннай 
петыцыяй аб адстаўцы старшыні Цэнтрвыбаркама Лідзіі Ярмошынай, 
якую арганізаваў былы старшыня Аб’яднанай грамадзянскай партыі 
Анатоль Лябедзька.

«Лідзія Ярмошына была прызначана на пасаду старшыні ЦВК з грубым 
парушэннем дзеючага заканадаўства, – гаворыцца ў петыцыі. – Усе 
прэзідэнцкія і парламенцкія выбарчыя кампаніі, арганізаваныя ЦВК на 
чале з Ярмошынай, былі прызнаны міжнароднымі місіямі не адпавядаючымі 
стандартам АБСЕ.

Спадарыня Ярмошына неаднаразова рабіла заявы і ажыццяўляла дзеянні, 
якія дыскрэдытуюць ЦВК.

Улічваючы, што ў Беларусі ў 2019–2020 гадах пройдуць парламенцкая 
і прэзідэнцкая выбарчыя кампаніі, мы, выбаршчыкі Рэспублікі Беларусь, 
грунтуючыся на артыкуле 3 Закона Рэспублікі Беларусь ад 30 красавіка 
1998 г. №137-З «Аб Цэнтральнай камісіі Рэспублікі Беларусь па выбарах і 
правядзенні рэспубліканскіх рэферэндумаў», патрабуем адхілення старшыні 
ЦВК Лідзіі Ярмошынай ад займаемай пасады…

ГоРоД

...і сеў за руль
У 4 гадзіны раніцы супрацоўнікі ДАІ звярнулі ўвагу на 

аўтамабіль БМВ, які віляў з боку ў бок. У салоне знаходзўся 
п’яны ў дым 32-гадовы жыхар Жодзіна – у выдыханым ім 
паветры выявілася 2 праміле алкаголю. І гэта яшчэ не ўсё.

Калі БМВ ставілі на штрафную аўтастаянку, 
інспектары заўважылі на пярэдняй панэлі трубку з фольгі 
з характэрнымі слядамі нагару. Выклікалі прадстаўнікоў 
наркакантролю, якія выявілі скрутак з рэчывам расліннага 
паходжання, якое аказалася марыхуанай. Усяго ў скрутку 
было крыху менш за 7 грамаў наркотыку. Пазней, 
абследуючы жыллё жодзінца, супрацоўнікі міліцыі выявілі 
яшчэ крыху больш за 10 грамаў марыхуаны.

Па дадзеных фактах распачата крымінальная справа па 
ч.1 арт.328 КК Беларусі, санкцыя па якой прадугледжвае да 
5 гадоў пазбаўлення волі.

Ларыса НАСАНОВІЧ.

ЖаХ!
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Факт
кожны пяты – непаўналетні
Дзеці складаюць 19% ад усяго насельніцтва Беларусі. Гэта каля 1,8 млн чалавек.

ВоЗВРаЩаясЬ К наПеЧаТанноМУ                        ТоЧКа ЗРенИя                        ТоЧКа ЗРенИя

Александр 
ФЕДУТА

Владимир 
Караник 

не виноват…
В интервью телеканалу ОНТ министр здравоохра-

нения Владимир Караник пообещал повысить зарплаты 
работникам подведомственной системы: «Президентом 
поставлена задача к 2025 году удвоить заплаты для 
медицинских работников. Сейчас меняются механизмы 
оплаты труда. Мы меняем инструменты. На сегодняш-
ний момент был маленький оклад и 44 надбавки (стиму-
лирующего, компенсирующего характера), которые уста-
навливались либо главным врачом, либо представителем 
на местах. Всегда был какой-то элемент субъективизма. 
На сегодняшний момент оклад повышается существенно, 
но стимулирующих и компенсирующих надбавок стано-
вится всего лишь 13. Это тот инструмент, который 
позволит в последующем достаточно быстро и всем 
повышать заработную плату. На 2020 год планируется 
20-процентное повышение».

Можно только порадоваться за наших врачей, медсе-
стер, больничных нянечек. Ну заодно уж порадуемся и за 
себя как за пациентов: если врачам станут больше платить – 
вакансий специалистов в поликлиниках, наверное, меньше 
будет, да и работать они станут качественнее. Радость, прав-
да, не слишком длительная, когда вспоминаешь, насколько 
выросла стоимость услуг и цена самых необходимых про-
дуктов – продовольственных в том числе. Да, есть сезонные 
колебания, но даже при покупке колбасы ты слышишь 
вздохи покупательниц: вот, не думали, не гадали, а тут, 
оказывается, тот сорт, который ты привык в прошлом году 
покупать за шесть рублей, стоит уже восемь. С ужасом ждут 
горожане жировок после начала отопительного сезона. Так 
что обещанное повышение, до которого еще дожить надо, 
может оказаться не ростом доходов, а всего лишь недоста-
точной компенсацией за рост цен.

Министр здравоохранения в этом не виноват. Он 
работает с теми цифрами, которые получает из других 
министерств – Министерства экономики, Министерства 
труда и социальной защиты, Министерства финансов 
наконец. А они – в чем виноваты? Как экономика раз-
вивается, столько денег в бюджет поступает. Отсюда вер-
стаются тарифные сетки для бюджетников, рассчитыва-
ется размер минимальной заработной платы. Каждый из 
них отвечает ведь за свое направление. А за все в целом 
отвечает высшее руководство правительства – премьер-
министр и вице-премьеры.

А они – они-то в чем виноваты? Так мы с вами сра-
ботали, столько налогов заплатили в казну. Опять-таки – 
мировая конъюнктура цен на нефтепродукты складыва-
ется не лучшим образом. Россия никак не идет навстречу. 
Запад не идет навстречу. Никто не идет навстречу, и 
только правительство регулярно, кто бы ни был премье-
ром, отчитывается перед главой государства и населени-
ем за очередные достижения. Причем замечательно отчи-
тывается. Примерно так же, как в миниатюре известного 
советского эстрадного артиста Аркадия Райкина:

– К пуговицам претензии есть?
Что остается сказать населению в ответ?
– Нет, претензий к пуговицам нет. Привет, ребята, вы 

хорошо устроились.
Действительно, если нет претензий к отдельно взятой 

отрасли, какие могут быть претензии к экономике? Тем 
более что ведь выполнят обещание. Повысят зарплату. 
А то, что цены вырастут, – так это по другому ведомству 
проходит, там другие начальники-министры, другие про-
центы. К тому же понизить цены никто не обещал.

Да и куда их понижать? Кое-где клубнику и помидоры 
проще выбросить было в этом году, молоко – вылить, 
чем продать. Как в кошмарных советских (опять-таки) 
рассказах о загнивающем Западе: ужас какой, фермеры 
вынуждены закатывать овощи не в стеклянные банки, а 
прямо в землю! У нас такого не может быть, потому что 
не может быть никогда! Но вот – и у нас случилось, а сча-
стья от этого не прибавилось.

К тому же у народа уже выработался четкий рефлекс 
– куда до него пресловутой собаке академика Павлова! 
Повышение заработной платы – это до выборов, а после 
выборов «всё отберут». Не в цифрах отберут – в покупа-
тельной способности белорусского рубля. Самый памят-
ный момент случился после выборов 2010 года, ког-
да, вероятно, единственным местом в Беларуси, где не 
выросла цена на гречку, оказалась внутренняя тюрьма 
КГБ, памятная многим «американка». И то – потому что 
закупка гречки там произошла еще до выборов. Но на 
всю жизнь ведь ни одной крупой не запасешься.

Народ устал от предвыборных игр цифрами и процен-
тами. Народ хочет одного – предсказуемости и стабиль-
ности. Не политической стабильности: она за четверть 
века всех достала. Стабильности экономической. Когда 
ты знаешь, что твоя зарплата зависит от тебя, а не от 
очередного министра, которому президентская вожжа во 
время совещания под пиджак попала. Когда ты в состо-
янии планировать благополучие своей семьи хотя бы на 
пятилетку, точно зная: не устраивает тебя экономический 
курс – и ты (ты, а не президент!) отправляешь парламент 
и правительство в отставку. А у нас до того стабили-
зировались, что даже госпожа Ермошина жалуется на 
невозможность содержать дом и оплачивать коммуналку. 
Давайте поможем несчастной изработавшейся женщине 
– объявим сбор денег! Может, тогда хоть один человек в 
стране почувствует, что жить ему действительно хорошо.

фемида свое слово 
сказала, а власти?

5 февраля в «Народной 
Воле» было напечатано 
Открытое письмо председа-
телю Минского райисполко-
ма И.И.Крупко. Восемь чле-
нов товарищества собствен-
ников «Квартал Зеленый 
Бор» обращали внимание 
руководителя района на то, 
что хотя их жилищное объ-
единение «не является госу-
дарственной структурой, но 
контроль за соблюдением 
законов любой обществен-
ной организацией возла-
гается на местные органы 
власти». А потому, мол, 
не нужно, Иван Иванович, 
устраняться от конфликта 
в товариществе «Квартал 
Зеленый Бор», а, опираясь 
на свои служебные полномо-
чия, Вы должны поспособ-
ствовать проведению общего 
собрания в соответствии с 
требованиями законодатель-
ства. Это диктовалось и дву-
мя судебными решениями. 
Еще 5 октября минувшего 
года суд Минского района 
признал решение общего 
собрания членов товарище-
ства собственников «Квартал 
Зеленый Бор», принятое 
путем проведения письмен-
ного опроса в период с 2 по 
11 мая, недействительным. 
20 декабря 2018 года кол-
легия по гражданским делам 
Минского областного суда 
рассмотрела апелляционную 
жалобу и определила: реше-
ние суда Минского района 
от 5 октября оставить без 
изменения, а апелляцион-
ную жалобу представителя 

ответчика товарищества 
собственников «Квартал 
Зеленый Бор» – без удов-
летворения.

Казалось бы, что тут 
непонятно? Власть долж-
на основательно вникнуть 
в суть вопроса и вместе с 
заинтересованными сто-
ронами разрулить ситуа-
цию, сложившуюся в това-
риществе собственников, 
которое является одним из 
самых крупных в стране. На 
это и рассчитывала редак-
ция «Народной Воли», когда 
посылала Открытое письмо 
на реагирование в Минский 
облисполком. Но ответ уди-
вил – он оказался обтекае-
мым, неконкретным, без 
принятия тех решений, кото-
рые диктуются законом. Тот 
высокопоставленный чинов-
ник, который подписывал 
ответ редакции, даже не счел 
нужным обратить внимание 
на такой факт. После того 
как суды признали решение 
общего собрания членов 
товарищества собственни-
ков «Квартал Зеленый Бор» 
недействительным, группа 
людей, отстаивающих закон-
ность, пошла на прием к тому 
же председателю Минского 
райисполкома И.И.Крупко. 
И вначале он как будто с 
пониманием отнесся к пред-
ложению общественности: 
за его подписью в адрес 
председателя правления 
ТС «Квартал Зеленый Бор» 
Гопши А.К. было направле-
но письмо с рекомендацией 
«решить вопрос об органи-

зации проведения обще-
го собрания товарищества 
собственников после завер-
шения судебных споров 
между товариществом соб-
ственников и его членами». 
При этом, как отмечалось в 
Открытом письме, правле-
нию ТС «Квартал Зеленый 
Бор» было указано на необ-
ходимость «предусмотре-
ния процедуры выдвижения 
членов товарищества соб-
ственников в кандидаты 
уполномоченных членов, в 
члены правления, процеду-
ры выдвижения кандидатов 
на должность председателя 
правления, а также процеду-
ры уведомления членов ТС о 
проведении общего собрания 
с определением сроков тако-
го выдвижения».  Добавим: 
в письме И.Крупко на имя 
А.Гопши еще обращалось 
внимание на то, что при про-
ведении собрания должны 
строго соблюдаться нормы 
жилищного законодатель-
ства Республики Беларусь. 
При этом глава администра-
ции района ставил в извест-
ность председателя товари-
щества собственников, что 
райисполком примет участие 
в маркировке бюллетеней 
для голосования.

Получив для реагиро-
вания Открытое письмо, в 
облисполкоме должны были 
в первую очередь поинте-
ресоваться: а как товарищ 
Гопша А.К. отнесся к пред-
писанию райисполкома? 
Сразу заметим: председа-
тель правления товарище-

ства полностью проигно-
рировал все рекомендации 
главы администрации райо-
на. Да, он мог апеллировать 
еще к Верховному суду, но 
не стал этого делать, а тут 
же поспешил провести оче-
редное общее собрание чле-
нов ТС «Квартал Зеленый 
Бор» путем опять же 
письменного опроса. 
Ссылаясь на этот факт, в 
облисполкоме сделали вид, 
что все прошло как надо 
и председателем правления 
товарищества собственни-
ков, как и раньше, избран 
тот же Александр Гопша.

На этом можно было 
бы ставить точку, если бы 
все делалось по закону, 
без нарушений со стороны 
ряда должностных лиц. А 
поскольку все было шито 
белыми нитками, то группа 
принципиальных собствен-
ников, поняв несостоятель-
ность чиновников как рай-
исполкома, так и облисполко-
ма, опять обратилась с иском 
в суд. В очередной раз Гопша 
А.К. наступил на одни и те 
же грабли: 1 августа 2019 года 
Фемида и на районном, и на 
областном уровнях признала, 
что в связи с рядом наруше-
ний законодательства при 
организации и проведении 
общего собрания путем 
письменного опроса в пери-
од с 18 по 29 октября 2018 
года его решения являются 
незаконными.

Итак, судами призна-
ны недействительными все 
три общих собрания членов 

товарищества собствен-
ников «Квартал Зеленый 
Бор», на которых якобы его 
председателем избирался 
Александр Гопша. К тому 
же через суды инициатив-
ная группа собственников 
добилась отмены решений 
всех других собраний, засе-
даний правления и ревизи-
онной комиссии за пери-
од с 2016-го по 2019 год. 
Де-юре он, Гопша, получа-
ется, самозванец, не наде-
ленный соответствующими 
правами. Это – по закону. А 
на практике он как занимал 
кабинет руководителя това-
рищества, так и занимает. 
Как распоряжался служеб-
ными банковскими счета-
ми, так и распоряжается. 
По мнению его оппонен-
тов, бесконтрольно тратят-
ся огромные средства соб-
ственников. Большинство 
членов ТС не знают о непо-
мерно высоких зарплатах 
председателя товарищества 
и некоторых из тех, кто 
находится рядом с ним.

Кстати, в ответе облис-
полкома говорится, что, 
согласно подпункту 1.3 
пункта 1 Указа Президента 
Республики Беларусь от 14 
октября 2010 года №58 «О 
некоторых вопросах деятель-
ности товарищества соб-
ственников и организаций 
застройщиков», местные 
исполнительные и распо-
рядительные органы в ряде 
случаев назначают уполно-
моченное лицо по управле-
нию общим имуществом. По 

мнению юристов, у которых 
консультировалась редак-
ция «Народной Воли», те же 
облисполком и райиспол-
ком давным-давно должны 
были назначить уполномо-
ченное лицо по управлению 
товариществом собственни-
ков «Квартал Зеленый Бор». 
Ведь, еще раз подчеркиваем, 
судами признаны  недей-
ствительными решения всех 
общих собраний, а это зна-
чит, что начиная с 2016 года 
Гопша А.К. незаконно зани-
мает должность председателя 
правления. Такого, кажется, 
в стране еще не было!

Невольно напрашивается 
вопрос: суды сказали свое 
слово, но почему не могут 
принципиально подойти 
к разрешению ситуации в 
товариществе собственни-
ков «Квартал Зеленый Бор» 
Минские облисполком и 
райисполком? Неужели так 
трудно вместе с теми же 
собственниками наконец-то 
провести честные, прозрач-
ные, справедливые выборы?

И вообще, давно назрела 
необходимость организо-
вать совместно с контроли-
рующими органами провер-
ку всей финансово-хозяй-
ственной деятельности 
правления товарищества 
собственников «Квартал 
Зеленый Бор» за послед-
ние три-пять лет. Речь-то 
идет, повторяем, об одном 
из самых крупных товари-
ществ в стране!

Редакция газеты 
«Народная Воля».

ЧУлІ?

сТаТЫсТЫКа

ЭКсПаРТ

Мікалай Казлоў збіраецца 
ісці ў дэпутаты

Ці атрымаецца ў яго і на гэты раз схапіць за руку 
фальсіфікатараў выбараў?

сТала ВяДоМа...

Дапамога беспрацоўным перавышае 
30 рублёў толькі ў двух рэгіёнах

А менш за ўсё беспрацоўным дапамагаюць, як ні дзіўна, у 
Мінску. У чэрвені беспрацоўным у сярэднім плацілі дапамогу ў 
такім памеры:

• Гомельская вобласць – 31 рубель,
• Віцебская – 30,8 рубля,
• Брэсцкая – 29,5 рубля,
• Гродзенская – 28,81 рубля,
• Магілёўская – 29,67 рубля,
• Мінская – 29,3 рубля,
• Мінск – 26,1 рубля.
Максімальны памер дапамогі па беспрацоўі ў Беларусі скла-

дае 2 базавыя велічыні (51 рубель).

ФаКТ

З Паўночнай Македоніі 
экстрадзіраваны беларус

Ён знаходзіўся ў вышуку па лініі Інтэрпола больш за 
дзесяць гадоў – з 2007 года.

Мужчына падазраецца ў 
набыцці на тэрыторыі Беларусі 
і Польшчы амфетаміну, а 
таксама яго захоўванні, збыце 
і кантрабандзе. За гэтыя 
злачынствы прадугледжа-
на пакаранне ў выглядзе 
пазбаўлення волі тэрмінам да 
15 гадоў,  паведамляе  МУС. Як 
сказаў намеснік начальніка 
Нацыянальнага цэнтральна-
га бюро Інтэрпола ў Беларусі 
Аляксей Вершаль, хаваючыся 
ад крымінальнага пераследу на 
тэрыторыі замежных дзяржаў, 
мужчына змяніў анкетныя 
дадзеныя, выкарыстаў падро-
блены пашпарт грамадзяніна 
Расійскай Федэрацыі, атрымаў 
грамадзянства Швецыі. У ход-
зе аператыўна-вышуковых 
мерапрыемстваў яго месцаз-

находжанне было ўстаноўлена 
на тэрыторыі Паўночнай 
Македоніі. У ліпені мясцо-
выя праваахоўныя органы 
затрымалі мужчыну. Тады 
ж судом гэтай дзяржавы 
было прынята рашэнне аб 
выдачы фігуранта Беларусі. 
Экстрадыцыю з Паўночнай 
Македоніі правялі супрацоўнікі 
НЦБ Інтэрпола ў Беларусі 
і ўпраўлення наглядна-
выканаўчай дзейнасці МУС.

Між іншым, усяго з часу 
ўступлення Беларусі ў Інтэрпол 
у 1993 годзе ўстаноўлена 
месцазнаходжанне каля 900 
абвінавачаных і 200 без вестак 
зніклых, якія адшукваюцца 
беларускімі праваахоўнікамі. 
Больш за 100 злачынцаў 
экстрадзіраваны.

Выконваючы абавязкі 
старшыні Аб’яднанай гра-
мадзянскай партыі Мікалай 
Казлоў не ўпершыню 
ўдзельнічае ў выбарчай 
кампаніі. Чатыры гады 
таму ягоную кандыдатуру 
не зарэгістравалі ў якасці 
кандыдата праз недарэч-
ную памылку ў дэкларацыі 
аб даходах. На тых выбарах 
дэпутатам па Старавіленскай 
выбарчай акрузе №105, дзе 
спрабаваў балатавацца кан-
дыдатам Мікалай Казлоў, 
стала спявачка Ірына 
Дарафеева.

Сёлета Казлоў нацэлены 
пазмагацца да канца. Але 
ці падрыхтавана каманда, 
якая будзе не толькі збіраць 
подпісы для рэгістрацыі, 
але і пільна назіраць за 
працэсам галасавання? 
Мікалай Казлоў, дарэчы, 
неаднаразова прад’яўляў 
факты фальсіфікацый пад-
час выбараў у Беларусі 
(праўда, усе яго намаганні 
прыцягнуць да адказнасці 
фальсіфікатараў поспеху не 
мелі) .

– Упэўнены, што і сёле-
та схопім фальсіфікатараў за 
руку, – кажа Мікалай Казлоў. 

– Калі раней яны хаваліся і 
рабілі гэта па начах, то, як 
паказалі апошнія выбары, 
гэта ўжо адбываецца і днём. 
У 2015 годзе на прэзідэнцкіх 
выбарах я літаральна схапіў 
за руку настаўнікаў, якія 
разам з дырэктарам школы 
прыйшлі «галасаваць» не 
на свой выбарчы ўчастак, 
а ў суседнюю школу, каб 
«зрабіць» яўку. (Пасля 
выбараў Казлоў сустрэўся 
з гэтым дырэктарам, але 
той адмовіўся размаўляць 

з ім і даваць каментарыі 
журналістам незалежных 
СМІ. – рэд.).

– каманду назіральнікаў 
пачалі ўжо збіраць?

– Безумоўна. На акру-
зе, дзе я буду балатавацца, 
назіральнікі будуць сачыць 
за працэсам галасаван-
ня вельмі ўважліва. Я гэта 
абяцаю!

На жаль, пакуль усе 
факты фальсіфікацый, якія 
мне некалі ўдалося выявіць, 
«пахаваны», на іх ніяк не 

рэагуюць праваахоўныя 
органы, адмаўляюцца 
заводзіць крымінальныя 
справы. Але ўсё гэта 
застаецца ў архівах – і ў іх, 
і ў мяне. І я ўпэўнены, што 
наступіць час, калі кожнаму 
давядзецца адказаць за тое, 
што ён рабіў. Фальсіфікацыя 
выбараў – сур’ёзнае злачын-
ства без тэрміну даўнасці, і 
гэта абавязкова стане прад-
метам судовага разгляду.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Скардзяцца на ЖКГ, 
суды і міліцыю

За першую палову 2019 
года ў Адміністрацыю 
прэзідэнта паступіла 13.058 
зваротаў грамадзян, і гэта  на 
2,8% больш  у параўнанні з 
першай паловай мінулага года. 

Больш за ўсё зваротаў 
грамадзян паступіла па 
пытаннях жыллёвага фонду 
і жыллёва-камунальнай 
гаспадаркі – 2427 (18,5% 
агульнай колькасці).

Таксама ў ліку трох 
самых папулярных тэм, 
якія паднялі грамадзяне ў 
першым паўгоддзі, аказаліся 
пытанні, якія тычыліся 
рашэнняў судоў (1509 
зваротаў) і дзеянняў органаў 
унутраных спраў (936). Пры 
гэтым колькасць скаргаў на 
дзеянні органаў унутраных 
спраў павялічылася на 13,3% 
у параўнанні са студзенем–
чэрвенем мінулага года.

«У значнай меры на рост 
колькасці карэспандэнцыі 
гэтай тэматыкі паўплывалі 
звароты маці асуджа-
ных за незаконны абарот 
наркатычных сродкаў аб 
прымяненні да іх дзяцей 
амністыі», – тлумачыц-
ца ў аглядзе, змешчаным у 
інфармацыйным бюлетэні 
Адміністрацыі прэзідэнта.

У першым паўгоддзі ў 
параўнанні з аналагічным 
перыядам мінулага года так-
сама павялічылася (на 16% 
да 718) колькасць скаргаў на 
сістэму аховы здароўя.

«На рост колькасці 
зваротаў паўплывалі і 
праблемы забеспячэння 
льготнікаў медыцынскімі 
прэпаратамі. На іх думку, 
беларускія аналагі ў разы гор-
шыя за імпартныя», – гаво-
рыцца ў дакуменце.

Галоўны пакупнік – расія
Начальнік галоўнага ўпраўлення 

знешнеэканамічнай дзейнасці 
Міністэрства сельскай гаспадаркі 
аляксей Багданаў парадаваў: Беларусь 
за першыя паўгода 2019 года ў 
параўнанні з аналагічным перыядам 
2018-га павялічыла экспартныя пастаўкі 
сельгаспрадукцыі на 1,6% да 2,557 
мільярда долараў. Рост хоць і нязначны, 
але ёсць.

Галоўным спажыўцом нашай 
прадукцыі за мяжой па-ранейшаму заста-
ецца Расія. 80% ад усіх паставак за 6 
месяцаў гэтага года прыйшліся менавіта 
на РФ. Праўда, у мінулым годзе гэтая 
доля дасягала 82,2%.

Што характэрна: нягледзячы 
на малочныя войны, якія апошнім 
часам то ўспыхваюць, то патухаюць, 
за шэсць месяцаў 2019 года вырас і 

экспарт малочкі – на 12,6% у грашо-
вым выражэнні. У асноўным дзякую-
чы таму, што нашы прадпрыемствы 
сталі пастаўляць у суседнюю дзяржаву 
не сыравіну, а гатовую прадукцыю, у 
асноўным сыры. «Пакуль дзейнічаюць 
абмежаванні на экспарт некаторых 
відаў малочнай прадукцыі ў Расію, 
сыравіну перанакіравалі на выпуск 
сыроў», – адзначыў Аляксей Багданаў.
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ПаМяТная ДаТа

ТАКОе Не ЗАБЫВАеЦЦА…

–   В нашем городе – 44 
тысячи жителей, – говорит 
активист «Говори правду» и 
член Партии «Справедливый 
мир» из Волковыска Павел 
Станевский (на фото). – Но 
возможности соревноваться и 
тренироваться нет. Как про-
фессионалам, так и любителям, 
а главное – детям. Стадион в 
городе вроде как существует, 
но он в плачевном состоянии. С 
плохим покрытием и устарев-
шим, пришедшим в негодность 
от времени оборудованием. 

Так и возникла инициати-
ва «Робім разам», цель кото-
рой – добиться появления в 
Волковыске современного фут-
больного стадиона.

По словам Павла 
Станевского, в ходе опроса 

многие жители города поддер-
жали идею строительства ново-
го стадиона. А затем пришли 

хорошие новости.
25 мая представители фут-

больных клубов «Динамо» 

(Брест) и «Неман» (Гродно) 
объявили, что у них есть про-
ект строительства футболь-

ной академии со стадионом в 
Волковыске и найден инвестор, 
готовый вложить в этот проект 
средства. 

А 20 июня Белорусская 
федерация футбола объявила о 
решении выделить средства из 
программы ФИФА для строи-
тельства современных футболь-
ных полей в пяти городах стра-
ны.  В их числе – Волковыск. 

– Однако данные новости 
свидетельствуют лишь о 
намерениях построить стади-
он. Пока они не подкреплены 
реальными действиями, что 
делает нашу инициативу осо-
бенно актуальной, – отмечает 
Павел Станевский. – Поэтому 
команда «Робім разам» в середи-
не августа составила обраще-
ние по содействию строитель-
ству современного футбольного 
стадиона в Волковыске. Наши 
главные требования – начать 
проектирование стадиона, 
внести его возведение в план 
развития Волковысского рай-
она на 2020 год и изыскать 
средства на строительство. 
Подписаться под обращением 
можно как в электронном виде, 
так и на бумажном подписном 
листе. Оно будет направлено 
в Гродненский облисполком, 
Волковысский райисполком, 
министерства образования, 
спорта и туризма, Белорусскую 
федерацию футбола.

«Отсутствие в Волковыске 
достойной спортивной 
инфраструктуры является 
серьезной проблемой 
для жителей города. Это 
препятствует естественному 
развитию Волковыска, влияет 
на общий уровень ведения 
гражданами здорового 
образа жизни, способству-
ет оттоку потенциально 
активных граждан из города, 
усложняя и без того неважную 
демографическую ситуацию, и 
в целом негативно отражается 
на положительном имидже 
Волковыска», – говорится в 
обращении. 

– После того как обраще-
ние будет передано в органы 
власти, мы планируем органи-
зовать «круглый стол» с уча-
стием представителей «Робім 
разам», райисполкома, облис-
полкома, федерации футбола 
и жителей города. Новый ста-
дион – наше общее дело, наш 
общий вклад в развитие и про-
цветание Волковыска, – поды-
тоживает Павел Станевский.  

Андрей ИГНАТОВИЧ.

Присоединиться к 
инициативе «Робім разам» 

в Волковыске, получить 
бумажный подписной лист: 

+375(29) 666-94-41 (Viber; 
Telegram; WhatsApp).

Сергей Калякин 
и возглавляемая 

им партия предлагают 
белорусам перейти

 на 7-часовой 
рабочий день

По информации пресс-службы 
«Справедливого мира», соответствующее обраще-
ние принято II пленумом Центрального комитета 
партии. Данное предложение обосновывается тем, 
что в большинстве стран Европы продолжитель-
ность рабочей недели ниже, чем в Беларуси.

«Например, в Нидерландах, Дании, Норвегии, 
Франции, Ирландии, Швейцарии, Бельгии, 
Испании длительность рабочей недели составляет 
менее 36 часов. При этом зарплата трудящихся в 
этих странах несопоставимо выше, чем у белору-
сов», – указано в заявлении партии.

Как считают представители «Справедливого 
мира», для решения этого вопроса достаточно 
внести изменения в Трудовой кодекс, «так как 
действующая Конституция не создает препят-
ствий для предлагаемого сокращения рабочего 
времени».

Национальная кампания за ограничение 
рабочего времени семью часами в день и 35 часа-
ми в неделю была инициирована председателем 
«Справедливого мира» Сергеем Калякиным на 
ХХ съезде партии 8 июня в Минске. Калякин 
тогда предложил совместить начало соответ-
ствующей кампании с выборами в Палату пред-
ставителей.

(Naviny.by.)

«робім разам»
Футбол Волковыску нужен

ИнИЦИаТИВа слЫШалИ?

Сёлета 25 жніўня выпала на нядзельны дзень. Для «Народнай Волі» 
ён, як і для ўсіх, быў выхадным. Таму адзначыць такую падзею, як пры-
няцце 25 жніўня 1991 года Вярхоўным Саветам 12-га склікання Закона 
аб наданні канстытуцыйнага статусу Дэкларацыі аб дзяржаўным 
суверэнітэце (за якую дэпутаты прагаласавалі 27 ліпеня 1990 года), 
не было магчымасці. Але ж выпусціць з поля зроку надзвычай важную 
гістарычную падзею нельга.

Пра тое, у якіх найскладанейшых умовах дэпутаты-дэмакраты 

змагаліся за НЕЗАЛЕЖНАСЦЬ Беларусі (большасць Вярхоўнага 
Савета складалася з партыйна-савецкай наменклатуры), «Народная 
Воля» расказвала ў многіх публікацыях. Сёння ёсць неабходнасць нага-
даць Вам, шаноўныя чытачы, пра, бадай, самы вырашальны момант 
таго вечара, калі за некалькі хвілін да апошняга і самага галоўнага 
галасавання да мікрафона падышоў і бліскуча выступіў (спакойна, без 
надрыву галасавых звязак, але з упорам на бясспрэчныя аргументы) 
лідар Беларускага Народнага Фронту дэпутат Зянон Пазьняк. Сваімі 

важкімі довадамі ён, па маім адчуванні, канчаткова схіліў парламент да 
прыняцця лёсавызначальнага закона.

25 жніўня 1991 года ў 20 гадзін 8 хвілін наша родная Беларусь стала 
НЕЗАЛЕЖНАЙ!

Іосіф СЯРЭДЗІЧ,
дэпутат Вярхоўнага Савета 12-га склікання ад Пінскай 

Усходняй выбарчай акругі №133.

Зянон ПАЗЬНЯК:
«Калі мы ня будзем мець нацыянальнай незалежнасьці, 

мы ня зможам свае рэсурсы, свае ўсе сродкі, 
свае вынікі працы ўкладваць на дабро нашага народа 

і нашай дзяржавы…»
(Выступленне на апошнім (вячэрнім) пасяджэнні сесіі 25 жніўня 1991 года)

– Справа ў тым, шаноўныя 
калегі, што зараз мы ўступілі 
ў прынцыпова новую сытуа-
цыю. Усе рэспублікі вакол нас 
аб’явілі аб сваёй нацыяналь-
най дзяржаўнай незалежнасьці. 
У тым ліку ўчора гэта зрабіла 
Україна. Практычна, пытань-
не аб Саюзным дагаворы зды-
маецца на нейкі тэрмін. Саюз 
існуе толькі намінальна. І калі 
ў гэтай сытуацыі мы ня пры-
мем адпаведнага закона аб 
дзяржаўнай незалежнасьці 
Беларусі, мы трапім у вельмі 
кепскае становішча. Таму што 
тыя рэспублікі, якія вакол 
нас, яны будуць разьвівацца (і 
разьвіваюцца) як нацыяналь-
ныя дзяржавы на прынцыпова 
новай аснове. Яны ідуць да рын-
ку, у іх будзе больш мабільная 
эканоміка, і мы трапім у непас-
рэдную залежнасьць ад гэтых 
рэспублік. Тым больш, я ў сваім 
дакладзе гаварыў (а я дастат-
кова добра знаёмы з расейскай 
дэмакратыяй на працягу многіх 
гадоў) і з ўсёю адказнасьцю магу 
сказаць, што на ўсходзе ў нас 
фармуецца маладая агрэсіўная 
імпэрыя ў форме дэмакратыі. 
Тыя дэмакраты, якіх мы добра 
ведаем, не прызнаюць фактычна 
нас як нацыю, яны не глядзяць 
на нас, як на асобную дзяржаву 
і на асобную тэрыторыю, а гля-
дзяць на нас, як на вотчыну, на 
якую яны маюць пэўнае права.

На вялікі жаль, гэта так. І 
менавіта зыходзячы з гэтых 
меркаваньняў, я неаднойчы 
выказваўся і пісаў аб тым, што 
я сумняваюся ў дэмакратыч-
ным характары будучай Расеі. 
Таму што асноўны прынцып 

дэмакратыі – гэта прызнань-
не права нацыі на самавызна-
чэньне. Калі ў грамадзтве існуе 
імпэрская мэнтальнасьць, дасяг-
нуць дэмакратыі поўнасьцю 
вельмі цяжка. І тыя высновы, 
якія мы можам зрабіць зараз, 
сутыкаючыся з палітыкай з 
Усходу, прыводзяць нас да думкі, 
што зараз нам, каб выратаваць 
наш народ, нашу эканоміку, аба-
вязкова патрэбны дзяржаўны 
суверэнітэт. Тыя хуткія тэмпы, 
якімі зараз пойдуць разьвівацца 
дзяржавы, якія заснаваны на 

нацыянальнай незалежнасьці, 
яны прывядуць да таго, што 
іхняя эканоміка высмакча з 
нашай рэспублікі рабочую сілу, 
высмакча тавары. І калі ў нас ня 
будзе сваёй валютнай сістэмы (а 
мы можам яе мець толькі тады, 
калі будзем мець нацыяналь-
ную незалежнасьць), мы трапім 
у вельмі цяжкае эканамічнае і 
залежнае становішча. Ужо Расея 
некалькі тыдняў таму паведаміла 
(Ельцын паведаміў) аб тым, што 
зьбіраецца павысіць цэны на 
нафту. Гэта быў у пэўнай ступені 

шантаж нашай рэспублікі. І ён 
быў ня першы раз.

Калі мы ня будзем мець нацы-
янальнай незалежнасьці, мы 
ня зможам свае рэсурсы, свае 
ўсе сродкі, свае вынікі працы 
ўкладваць на дабро нашага народа 
і нашай дзяржавы, мы ня зможам 
супрацьстаяць гэтай палітыцы. А 
яна будзе, і будзе абавязкова.

Мы ўступаем у новы стан 
дзяржаўных узаемаадносін. 
Таму, шаноўныя калегі, я вельмі 
вас прашу, паколькі палітычная 
абстаноўка зьмянілася рэзка 

і хутка, і некаторыя з нас не 
пасьпелі яе адразу ацаніць, я 
заклікаю ўсіх дэпутатаў зараз 
ацаніць гэтую абстаноўку самым 
належным чынам. Таму што 
ўсялякае замаруджваньне пойдзе 
нам на шкоду.

Ня трэба баяцца, што тут, 
як казалі некаторыя дэпутаты, 
узьнікне Альбанія, Куба, Карэя. 
Нічога падобнага. Працэсы, 
якія пайшлі ў нас, нават ход 
нашай сэсіі, пацьвярджаюць: 
яны неабарачальныя, яны ідуць 
на карысьць нашаму грамад-
зтву. А суверэнітэт дасьць нам 
магчымасьць стаць свабоднымі 
і незалежнымі, дасьць нам маг-
чымасьць разьвіць тыя асновы, 

якія мы закладваем, ідучы да 
рэформ. Я прашу вас паставіць 
гэтае пытаньне і вырашыць яго 
сёньня. Бо заўтра можа быць 
позна. Нас тут ня вельмі мно-
га, і патрэбна канстытуцый-
ная большасьць. Таму я рашыў 
выступіць перад вамі, і, можа, 
для некаторых было гэта неча-
каным. Але я дастаткова добра 
ведаю, якія ўзаемаадносіны ў 
тых маладых структурах, якія 
зараз нараджаюцца. І калі мы 
спаткаемся зь імі потым, не 
падрыхтаваўшыся, мы проста 
апынемся ў невырашальным 
стане. Дзякуй за ўвагу.

(Захаваны правапіс стэна-
грамы.)
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КалонКа  

алеся няЎВеся

У халопскай 
галаве, як і колісь, 
страх жыве
Афіцыйная газета Барысаўс-кага 
райвыканкама «Адзінства» ўзяла 
інтэрв’ю ў трэнера па фітнесе 
Віктара Захар’ева, які быў апра-
нуты ў джэмпер з малюнкам 
«Пагоні». На здымку ў газеце 
рэдакцыя «Пагоню» замазала.

Ледзь не закрылася газета.
Для журналістаў – проста жах.
І сапраўды жахліва гэта:
«Пагоня» ў дзядзькі на грудзях,
Ён інтэрв’ю дае, і фота
Стаіць на першай паласе.
І ўжо закончана работа,
І ўжо сышлі дахаты ўсе.
Прамашку злыдня-фотакара
Заўважыў толькі метранпаж.
Дзяжурны змрочны,  
 быццам хмара.
Ён мастака пазваў:
– Замаж!
Іначай гэтая «Пагоня»
Нам прынясе нямала бед.
…Бадай, за слынны герб сягоння
Спыніла ўлада пераслед,
Не валакуць у каталажку,
Калі Пагоня на сцяне.
Ці ж фотакар зрабіў прамашку?
Чамусь здаецца мне, што не.
Але ў халопаў, як вядома,
Навек засеўшы ў галаве,
Накшталт няўлоўнага фантома,
Як і калісьці, страх жыве…
      * * *
У тым, што мы дашлі да кропкі,
Не самі вінныя хіба?
З калень не ўстаць,  
 пакуль па кроплі
З сябе не выціснем раба…

Няветліва стрэціла 
крама хлапцоў  
у касцюмах Адама
Чацвёра 18-гадовых магілёўцаў, 
каб купіць алкагольныя напоі, 
прыйшлі ў начную краму абсалют-
на голымі. Распачата крымінальная 
справа за хуліганства.

Уночы не ходзяць у крамы па соль,
Бо дома ляжаць кілаграмы.
Уночы купляе народ алкаголь,
І ёсць адпаведныя крамы.
Няўтульна было прадавачцы  
  адной,
Настрой у дзяўчыны паганы.
Бо хто ж не ў пасцелі  
 парою начной?
Бамжы, алкашы, наркаманы.
Бывае, канешне, што інтэлігент
Сюды зазірне па патрэбе,
Аднак у асноўным благі  
 кантынгент –
Жыве на «чарніле» і хлебе.
Усякіх здарэнняў нямала,  
 на жаль,
У краме было сярод ночы.
А ў гэтую ноч у дзяўчыны амаль
На лоб павылазілі вочы.
Хаця існавала чатыры гады,
Такога не бачыла крама:
Чацвёра хлапцоў завіталі сюды,
І ўсе – у касцюмах Адама.
Іначай гаворачы, нават трусы
Хлапцам не служылі дэкорам.
Цнатлівіца кінула позірк касы –
Глядзець у адкрытую сорам.
Ад голых адводзіла вочы яна
(Ёй сціпласць, дарэчы, пасуе),
А хлопцы гарлалі:
– Падай нам віна!
Падай нам гарэлкі, красуня!
Усё-ткі разгледзела іх спадцішка,
А потым імгненна, таропка
З прылаўка яе слізганула рука
Туды, дзе трывожная кнопка…
                      * * *
Яна не разгледзела пакупнікоў
У хлопцах парою паўночнай,
Бо краму наведалі без кашалькоў–
І гэта было відавочна…

У час пік 
Быў аўтобус перапоўнены такі,
Што не ўсе сядзелі, нават мужыкі.

Інтэлігент не п’е «з гарла»
Падслухаў я размову з-за вугла,
Дзе, мусібыць,была  
 ў разгары п’янка:
– Інтэлігент не будзе піць  
 «з гарла»,
Як побач ёсць кансервавая  
 банка…

І за што звольнілі? 
– Ну, як жывеш
І робіш зараз што ты? 
– Мяне нядаўна звольнілі  
  з работы.
– Была ў начальства  
  важная нагода?
– Не ведаю.
Я там не быў паўгода…

Гарантый няма 
Выснову я належную зрабіў: 
Гарантый не дае прэзерватыў.
Не проста так кажу – сказаць абы: 
З’явіцца можа муж у час любы…

осоБЫЙ слУЧаЙ ДЫсКУсІя

Не папракайце 
беднякоў

Но для меня получение паспорта означает пойти 
против семьи, в которой я жил и воспитывался

Обращаюсь в газету «Народная Воля» 
за помощью. Может, гласность поможет 
выйти из положения, в котором я оказался.

Мой дед В.Ф.Карловский в 1937 году не 
вступил в колхоз. Сказал: «Я не советский, 
коллективизацию не признаю». За это его 
осудили, отправили туда, откуда он не вер-
нулся.

Моя бабушка поддержала своего мужа 
и в колхоз также не вступила. Трудно было, 
очень трудно, но она выдержала. И хорошо 
воспитала своих детей. А они, повзрослев, 
завели свои семьи, в которых сохранилась 
полная преемственность поколений.

В настоящее время в живых из всех 
родственников остался я один. Мне 64 
года. Женат не был. Пенсию не получаю, 
как и гуманитарную помощь. Обращался 
за разрешением выехать в Польшу, но меня 
не пускают. Предлагают получить паспорт. 
Но для меня получение паспорта означает 
пойти против семьи, в которой я жил и 
воспитывался и которая никогда не при-
знавала советскую власть (а в нынешней 
системе заложены ее же принципы).

Помогите мне все же уехать из Беларуси!
Виктор Владимирович КАРЛОВСКИЙ.

пос.Любень Буда-Кошелевского района.

От редакции
Согласитесь, уважаемые читатели, письмо Виктора Владимировича Карловского 

необычное. Невозможно было представить, что человек может сам себя поставить 
в такое положение, из которого нет выхода. Даже если бы белорусские власти дали 
добро на его выезд из страны, то польские пограничники его тут же вернули бы 
обратно. Словом, без паспорта, то есть документа, удостоверяющего личность, невоз-
можно пересечь границу.

Поэтому, Виктор Владимирович, принцип есть принцип, но закон есть закон. Или 
Вы получите паспорт и тогда сможете покинуть Беларусь, или не суждено осуще-
ствиться вашей мечте!

Я даўні чытач «Народнай Волі». 
З пазіцыяй большасці аўтараў 
згодны, але некаторыя публікацыі 
выклікаюць калі не абурэнне, 
то меркаванні альтэрнатыўнага 
кшталту.

Так, хто-ніхто з паспяховых 
бізнесменаў кідае папрок у бок тых 
людзей, якія не могуць звесці кан-
цы з канцамі. Маўляў, а чаму вы не 
можаце стаць, скажам, фермерам 
альбо прадпрымальнікам у сферы 
абслугоўвання і весці прыбытко-
ва сваю справу? З такім катэга-
рычным сцвярджэннем я не магу 
пагадзіцца.

Нельга ўсіх грамадзян падга-
няць пад адзін грабеньчык. Многія 
не толькі паводле сваёй адукацыі 
і прафесіі не могуць арганізаваць 
сваю справу, але ў іх няма і пры-
родных здольнасцяў для гэтага. 
А па-другое, і ў савецкія часы, і 
ў апошнія два-тры дзесяцігоддзі 
ўлады не вельмі спрыялі раз-

нявольванню чалавека, наад-
варот, выхоўвалі ў ім пасіўную 
асобу, а любая ініцыятыўнасць 
закоўвалася ў бюракратычныя 
абмежаванні. Таму частка людзей 
не здольна на самаарганізацыю, 
яны могуць быць толькі 
выканаўцамі, гэта значыць праца-
ваць пад кіраўніцтвам іншых.

Вось тут і напрошваецца пытан-
не: а ці здольны ўлады стварыць 
такія ўмовы для працы людзей, пра 
якіх я кажу, каб яны мелі нармаль-
ныя заробкі і высокі дабрабыт? Калі 
многія нашы грамадзяне знаходзяц-
ца ў гаротным стане, то гэта не зна-
чыць, што ўсю віну трэба ўскладваць 
на іх. Вы, багаценькія спадары, 
спачатку паглыбцеся ў праблему, а 
потым кідайце камень у тых, каму і 
без вашых папрокаў вельмі і вельмі 
цяжка жыць. Лепш працягніце ім 
руку дапамогі.

Генадзь КАПЫЛОЎ,  
інжынер па адукацыі.

А калі ноччу бюлетэні  
будуць заменены?

ПаЗІЦЫя

Ці не прыйшоў час 
перайменаваць КДБ?

За якія сродкі  
будуць утрымлівацца 

басейн і новы 
футбольны стадыён?

Почему в кинотеатрах  
пахнет попкорном?

З ПІсЬМа

ЁсЦЬ ПЫТанне!

Актывісты дэмакратыч-
най грамадскасці настойваюць, 
каб падлік галасоў падчас пар-
ламенцкай выбарчай кампаніі 
быў празрыстым. Кожны бюле-
тэнь павінен дэманстравацца 
ўсім членам камісіі такім чынам, 
каб назіральнікі маглі таксама 
фіксаваць вынікі.

На добры лад Ярмошынай 
трэба пайсці насустрач пажа-
данням апазіцыі. Але, як яна 
ўжо заявіла, падлік галасоў 
будзе весціся па ранейшай 
«тэхналогіі» – перад кожным 
членам участковай камісіі з урны 
вываляць гурбу бюлетэняў і 
кожны моўчкі стане іх разбіраць, 
падаючы лічбы на паперцы 
старшыні камісіі. Фактычна 
ніхто дакладна не будзе ведаць 
канчатковага выніку галаса-
вання, акрамя аднаго чалаве-
ка. А ўзначальваюць камісіі ў 
большасці людзі, якія знаход-
зяцца ў прамой залежнасці ад 
тых, хто маніпулюе выбарамі.

А зараз зойдзем з іншага 
боку. Ці можна было б на сто 
працэнтаў сцвярджаць, што ў 
нас чэснае волевыяўленне люд-
зей, калі б нават тая ж Ярмошына 
пагадзілася на празрысты 
падлік вынікаў галасавання? 
Успомніце, колькі выяўлялася 
фактаў фальсіфікацыі падчас 
папярэдніх выбарчых кампаній! 

Калі бюлетэні будуць заме-
нены ў урнах ноччу, то потым 
лічы не лічы, а справядлівага 
волевыяўлення выбаршчыкаў 
не ўстановіш. Застаецца 
назіральнікам весці кругласутач-
ную вахту вакол памяшканняў, у 
якіх будуць устаноўлены урны. 

Але такога, здаецца, ніколі не 
было.

Мая пазіцыя – трэба карэн-
ным чынам мяняць арганізацыю 
выбарчай кампаніі. Чаму ва 
Украіне, як адзначала сама 
Ярмошына, выбары адбываюцца 
без парушэнняў заканадаўства, 

а ў нас кожны раз вынікі гала-
савання ставяцца пад сумненне? 
Давайце дабівацца, каб лепшы 
сусветны вопыт правядзення 
выбараў быў укаранёны і ў нас – 
тады ўсе пытанні знікнуць.

Валерый КУПРЫЯНЕНКА, 
выбаршчык.

Ганьба!

На чарговай нарадзе ў 
прэзідэнта абмяркоўвалася 
пытанне будаўніцтва ў Мінску 
нацыянальнага футбольнага ста-
дыёна і плавальнага басейна сус-
ветнага ўзроўню. Але аргументаў 
на карысць мэтазгоднасці пабудо-
вы такіх аб’ектаў было прыведзе-
на малавата. Так, прагучалі словы 
пра тое, што футбол у Беларусі 
з’яўляецца народным відам спор-
ту і спортам нумар адзін (а што 
з хакеем – пасунулі з першага 
месца?).

Тады чаму ў вядучых фут-
больных клубах краіны даволі 
шмат легіянераў?

Новы футбольны стадыён 
разлічаны на 33.000 гледачоў. Ці 
паваліць народ на гульні нашых 
клубаў, калі зараз арэны ў Мінску 

і іншых гарадах часта запоўнены 
добра калі напалову?

Будаўніцтва новых нацыя-
нальнага стадыёна і плавальна-
га бассейна рэкламуецца як дар 
Кітая Беларусі. Гэта, безумоўна, 
добра, бо будаўніцтва названых 
вышэй аб’ектаў абыдзецца ў 235 
мільёнаў долараў. 

Ды ці акупіцца іх пабудова?
Ці палічылі, колькі сродкаў 

спатрэбіцца на тое, каб 
утрымліваць і стадыён, і плаваль-
ны басейн у належным стане?

Мне падаецца, што выдзе-
леныя грошы можна было б 
патраціць з большай карысцю. А 
стадыён, я лічу, можа і пачакаць.

П.РОГАЧ,  
пенсіянер.

Мінск.

У Мінску ёсць вуліца Леніна. А побач – Ульянаўская. Мінчане 
сабралі некалькі тысяч подпісаў, каб перайменаваць яе ў вуліцу Васіля 
Быкава. Дык не – сталічныя ўлады не ідуць на гэта.

Ганьба – наш нацыянальны пісьменнік вядомы ўсяму свету, а на 
яго радзіме нават памяць пра яго не шануецца.

М.АНТОНЕНКА.
г.Светлагорск.

ПРаШУ слоВа!

Неяк на старонках «Народнай Волі» мне 
трапілася на вочы наступнае паведамленне: 
«З Украіны за прарасійскую дзейнасць 
выслалі беларуса Паўла Карназыцкага, які ў 
1990-я гады быў агентам КДБ у апазіцыі».  
І падумалася: мы ніколі не даведаемся, 
колькі такіх карназыцкіх было ў беларускім 
незалежніцкім руху ў 1980–1990-я гады. З 
уласнага досведу ведаю: вельмі многа. Для 
пацвярджэння сваіх слоў раскажу некалькі 
гісторый.

Орша, 1986 год. У горадзе застаўся адзіны 
помнік архітэктуры XVII стагоддзя – Свята-
Духаўская царква Куцеінскага манастыра. Яна 
стаіць без даху, няма ні дзвярэй, ні вокнаў. 
Будынак на вачах разбураецца, неабходна 
рабіць кансервацыю. Тым часам у Мінску 
створаны маладзёжны клуб «Талака», які 
займаецца аховай помнікаў. Еду ў сталіцу і 
сустракаюся з «талакоўцамі». Яны падказалі 
ідэю стварэння ў Оршы клуба «Повязь», які і 
заняўся захаваннем старых будынкаў. 

Мне запомніўся самы першы сход 
«Повязі». Як арганізатар я прыйшоў трохі 
раней. І раптам з прыпаркаванай непадалёк 
«Волги» выходзіць мужчына і накіроўваецца 
да мяне. «Гэта ты клуб ствараеш?». – «Так, я». 
– «А чаму па-беларуску размаўляеш?» Тлумачу. 
Было яшчэ шмат пытанняў, на якія я шчыра 
адказваў. Потым сталі падыходзіць людзі. Мы 
паразмаўлялі, і я папрасіў кожнага пакінуць 
свае дадзеныя для сувязі. Таварыш з «Волги» 
неахвотна запісаўся як Макеев Владимир 
Афанасьевич, даў адрас і тэлефон сакратаркі. 

Каб запрасіць Макеева  на наступную 

сустрэчу, я патэлефанаваў па ўказаным 
нумары. Сакратарка спачатку не зразумела, 
чаго я хачу, а потым, як быццам яе падмянілі, 
зрабілася надзвычай ветлівай. 

І на другім сходзе «Повязі» Макееў задаваў 
шмат пытанняў. Я ажно перапытаў: навошта 
вам усё ведаць з такімі падрабязнасцямі? 
І пачуў: «Меня интересуют даже кружки 
кройки и шитья». 

А на трэці сход замест Макеева з’явіўся 
малады настаўнік, які да гэтага быў 
заўзятым русафілам, а тут раптам загаварыў 
па-беларуску...

Другая гісторыя адбылася ў 1987 годзе, 
калі я працаваў у Аршанскім будтрэсце. 
Неяк мяне, не камсамольца і не камуніста, 
выклікалі ў гаркам партыі і паслалі ў Віцебск 
на двухдзённы сход прапагандыстаў (з 
выплатай камандзіровачных і захаваннем 
сярэдняга заробку). Маўляў, там будуць 
кіраўнікі ўсіх нефармальных суполак 
Віцебшчыны, едзь і ты.

Прыехаў я на той сход, зарэгістраваўся 
і бачу, што няма знаёмых па маладзёжным 
руху. Вечарам прыходжу ў гасцініцу, а 
адміністратарка кажа: «Дзе вы ходзіце, у 
мяне з-за вас непрыемнасці. Думалі, што 
я пасяліла вас не ў той нумар». Выходзіць, 
для мяне быў падрыхтаваны спецыяльны 
нумар. Заходжу туды і бачу ветлівага 
пастаяльца, які пасля кароткай размовы  
прапанаваў разам павячэраць. Я адмовіўся 
і ўбачыў, што яго гэта занепакоіла. Раніцай 
ён ужо без усякіх узгадненняў накрыў стол 
– бутэрброды з каўбасой, з сырам, гарбата. 

Пасля сняданку сусед мой павесялеў: «Ну, 
вось цяпер усё добра». Пра той сняданак у 
гасцініцы я ўспомніў толькі тады, калі не 
стала Генадзя Карпенкі – пасля пачастунку 
кавай. У яго асобе, лічу, Беларусь страціла 
выдатнага палітыка.

А трэцяя гісторыя адбылася ў 1994 годзе. 
Помню, стаю я каля Аршанскага райвыканкама, 
над якім лунае бел-чырвона-белы сцяг. 
Гарвыканкам цалкам перавёў справаводства на 
беларускую мову, палова школ у Оршы таксама 
сталі беларускімі, кіроўцы ў аўтобусах прыпынкі 
аб’яўляюць па-беларуску, шыльды, рэклама – усё 
на роднай мове. Стаю і думаю: збыліся нарэшце 
нашы мары!

І тут падыходзіць да мяне хлопец, 
пляменнік высокапастаўленага  аршанскага 
чыноўніка, і кажа: «Віншую з перамогай! Але 
ўсе роўна ніколі вы нас, рускіх, не прымусіце 
чыгірыкаць на вашай мове». Дык вось, хлопец 
той таксама прыходзіў на ўсе сустрэчы 
клуба «Повязь» і на арганізаваныя ім акцыі. 
Прыходзіў не таму, што любіў беларускую мову 
і гісторыю, а таму, што ўсё гэта ненавідзеў…

Кожная краіна мае свае спецслужбы, якія 
абараняюць дзяржаўныя і нацыянальныя 
інтарэсы. Хочацца верыць, што Камітэт 
дзяржаўнай бяспекі Рэспублікі Беларусь – 
далёка не той савецкі КГБ, які нішчыў усе 
памкненні беларусаў да незалежнасці. А калі 
не той, то ці не прыйшоў час памяняць назву? 
Было б цалкам слушна і апраўдана, калі б КДБ 
стаў, напрыклад, Службай бяспекі Беларусі. 

Алесь СЯРОЖКІН.
г.Орша.

лИЧное МненИе

Известное всем выражение «день-
ги не пахнут» приписывают римско-
му императору Веспасиану. По сви-
детельству историков, он поставил на 
улицах платные общественные убор-
ные, деньги за пользование которыми 
поступали к нему лично. В ответ на 
упреки приближенных, что это недо-
стойный источник дохода для импе-
ратора, он давал две монеты и просил 
определить, какая из них получена 
за пользование общественным туале-
том, а какая – из других источников. 
Ясное дело, что определить никто 
не мог, так и появилось выражение 
«деньги не пахнут».

Почти по такому принципу у нас 
в последнее время работают кинотеа-
тры. Только открываешь двери этакого 
«дома кино» – в нос сразу ударяет запах 
попкорна. Некоторые кинотеатры 
практически превратились в какие-
то места с душком. Зрители сидят и 
едят попкорн, все хрумкают, чавкают, а 
сосед по ряду достал бутерброд с воню-
чей колбасой… Как будто люди при-
шли не кино смотреть, а есть!

Неплохо было бы, если бы 
министр культуры посетил несколь-
ко кинотеатров, посидел пару сеан-
сов вместе с народом, посмотрел, что 
после остается на полу. Заодно и куль-
турный уровень министра узнаем! 

И еще момент. Я живу в столич-
ном микрорайоне «Юго-Запад», неда-
леко от так называемой студенческой 
деревни. Почему именно так назвали, 

мне неведомо. Может, потому, что там 
в основном живут ребята и девчата, 
которые приехали из деревни, может, 
по другой причине. Иначе почему не 
назвали «студенческий городок»?

Я уже семнадцать лет на пен-
сии. Нет-нет да и надо иногда в 
центр города приехать – в ЦУМ, 
на Комаровку и так далее. И вот за 
весь этот срок пенсионной жизни 
современная молодежь всего лишь 
несколько раз уступила мне место в 
общественном транспорте.

Мы ведь тоже были молодыми. 
Но при виде старших всегда уступали 
место. У меня до сих пор в глазах 
табличка в трамвае «По-пионерски 
поступил, старушке место уступил». 
Раньше был девиз «Молодым везде 
у нас дорога, старикам везде у нас 
почет». А где теперь почет и уважение 
к старшему поколению? Простите 
за грубое сравнение, кошек и собак 
почитают больше, чем стариков… 
«Ах, Феликс, покушай корм, сделан-
ный из отборного «мраморного» 
мяса… Ах, Феликс, озорник какой!» – 
говорит реклама из телевизора. 

Может, не о котах нужно беспо-
коиться, а об этикете чаще говорить?

С уважением –
Владимир Васильевич 

САВЕЛЬЕВ, 
инвалид 2-й группы (два года 

неходячий).
Минск.
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Замест ваеннага парада – 
Шэсце гонару

Сколько зарабатывают  
банковские работники в Германии? 

Мария Гулегина поддержала  
Пласидо Доминго

Сразу девять женщин сообщили The Associated Press, что пережили сексуальные домогательства  
со стороны легендарного оперного певца, испанца Пласидо Доминго. 

Так у мінулую 
суботу Украіна 

адзначыла 
Дзень 

незалежнасці. 
Адмовіўшыся  
на гэты раз  
ад ваеннага 

парада, нашы 
суседзі   

не толькі 
сэканомілі 
бюджэтныя 
сродкі, але  

і прадэманс-
травалі ўсяму 

свету 
прыхільнасць  

да міру.

Согласно данным Федерального агентства заня-
тости, средний месячный доход банковского работ-

ника на полной ставке составляет 4565 евро (брут-
то). На востоке и на западе Германии эта сумма 
колеблется от 4238 до 4618 евро. Размер зарплаты 
часто зависит и от пола работника. Мужчины зара-
батывают значительно больше женщин – 5189 и 3949 
соответственно. В период с 2010-го по 2015 годы 
женщины зарабатывали на 15,9% меньше мужчин. 

На размер заработной платы также влияет 
регион. В прошлом году самые высокие дохо-
ды в банковской отрасли были зафиксированы 
в Гессене. Средний доход здесь составил 5406 
евро . На втором месте оказался Гамбург (5106), 
далее – Бремен (4875), Берлин (4843), Бавария 
(4437), Мекленбург-Передняя Померания (4174) и 
Саксония (4024). 

Закрыли аттракцион из-за его сходства  
со свастикой 

Администрация парка развлечений в городе 
Леффинген (федеральная земля Баден-Вюртемберг) 
была вынуждена закрыть один из аттракционов после 
того, как посетители заметили в его конструкции сход-
ство со свастикой. 

Речь идет о 23-метровой карусели «Полет орла», 
открытой в парке Tatzmania в конце июля. Спустя 
всего несколько дней в интернете начали распростра-
няться первые видеоролики и комментарии о том, что 

аттракцион с сиденьями в виде орлиных голов похож 
на свастику.

По словам оператора аттракциона Рюдигера 
Брауна, сам он заметил сходство, только посмо-
трев ролики. Он извинился перед всеми, «кого 
затронул или оскорбил дизайн» карусели и немед-
ленно закрыл ее для посетителей. Сейчас специ-
алисты работают над изменением внешнего вида 
аттракциона.

Не зачислять в начальные классы  
без знания немецкого

В Германии с началом учебного года, который в 
некоторых федеральных землях стартовал уже в авгу-
сте, оживилась дискуссия об уровне базовой подго-
товки к школе детей, в том числе из семей мигрантов. 
Некоторые политики и общественные деятели высту-
пили с инициативой не брать в начальные классы тех, 
кто совсем не говорит по-немецки. Тон бурным деба-
там задал депутат бундестага, зампредседателя фрак-
ции христианских демократов Карстен Линнеманн, 

который в интервью Rheinische Post высказал мнение 
о том, что «ребенок, который почти не понимает 
немецкого языка, не может ходить в начальную шко-
лу». Хотя политик подразумевал, что государству сле-
дует подумать о дополнительных дошкольных курсах, 
многие однопартийцы поспешили откреститься от его 
высказываний, которые сочли неполиткорректными...

Сегодня 10,5 процента первоклашек в Берлине 
говорят на ломаном немецком, а 6,9 процента не гово-
рят вообще. В целом же по стране насчитывается не 
менее 50 тысяч детей школьного возраста, которые 
просто не могут поспевать за школьной программой, 
поскольку не понимают государственный язык ФРГ, на 
котором ведется обучение. В то же время за последние 
два десятка лет немецкое государство вложило милли-
арды евро в дошкольные курсы, в том числе на уровне 
детских садов. Но и эта мера не оказалась панацеей. 
Педагоги признают, что в семьях, где оба родителя 
не говорят по-немецки, в том числе со своими деть-
ми, последние в среднем отстают от одноклассников 
минимум на целый учебный год. 

Почти все из них общались с 
агентством на условиях анонимности и 
заявили, что Доминго якобы дотрагивался 
до них – в раздевалке, гостиничном 
номере и на собрании труппы. Женщины, 
выдвигающие обвинения, были в 
основном молоды и в то время только 
начинали свою карьеру.

В дополнение к девяти обвинителям 
еще шесть других женщин сказали AP, 
что Доминого делал им «недвусмысленные 
предложения», что заставило их 
чувствовать себя неловко. Одна из 
них также рассказала, что Доминго 
неоднократно звал ее на свидания после 
того, как пригласил спеть серию концертов 
с ним в 1990-е годы.

Семь из девяти обвинителей сказа-
ли, что их карьера была испорчена после 
отклонения предложений Доминго, при 
этом несколько из них заметили, что роли, 
которые он им обещал, никогда им не пре-
доставлялись и певец никогда больше не 
предлагал им работать совместно снова.

Только одна из девяти женщин назвала 
свое имя – Патриция Вульф, это мец-
цо-сопрано, которая пела с Доминго в 
Вашингтонской опере. Другие общались 
на условиях анонимности, заявив, что они 
всё еще работают в опере и опасаются 
того, что их могут публично унизить и 
даже преследовать. «Каждый раз, когда 
я уходила со сцены, он всегда меня ждал, 
– сказала Вульф. – Он подходил ко мне 
как можно ближе, лицом к лицу, понижал 
голос и говорил: «Патриция, ты должна 
идти домой сегодня вечером?» Это был 
1998 год, и карьера Вульф только начина-
лась в Вашингтонской опере, где Доминго 
работал художественным руководителем с 
1996-го по 2003 год и генеральным дирек-
тором с 2003-го по 2011 год.

Когда ей исполнилось 40 лет, она была 
приглашена Доминго, чтобы спеть две 
сольные партии: сначала в постановке 
«Волшебной флейты», а затем в «Федоре», 
в которой пели Доминго и итальянское 
сопрано великая Мирелла Френи. По сло-
вам Вульф, возможность работать с таки-
ми известными певцами была кульмина-
цией карьеры, но этот опыт быстро стал 
кошмаром. Вульф сказала, что преследо-
вание Доминго, похоже, не имело границ. 
«Дошло до того, что, когда я выходила со 
сцены и пыталась проскользнуть за колон-
ну, он все равно находил способ добраться 
до меня», – призналась она. Вульф сказала, 
что Доминго физически не трогал ее, но 

его намерения якобы были очевидными.
Сам Доминго выступил с заявлени-

ем, в котором говорилось: «Утверждения 
этих неназванных лиц о событиях, имев-
ших место более 30 лет назад, вызывают 
глубокую тревогу и, как представляется, 
не имеют под собой оснований».

«Тем не менее мне больно слышать, 
что я кого-то расстроил или заставил 
чувствовать себя некомфортно – незави-
симо от того, как давно это было, несмо-
тря на мои лучшие намерения. Я полагал, 
что все мои отношения всегда привет-
ствовались и были основаны на согласии. 
Люди, которые знают меня или работали 
со мной, понимают, что я не из тех, кто 
намеренно причиняет кому-либо вред, оби-
жает или смущает, – отмечается в заяв-
лении. – Однако я признаю, что правила 
и стандарты, которые сопоставляются с 
сегодняшним днем, сильно отличаются от 
тех, которые были в прошлом. Я счастлив 
и имею честь иметь более чем 50-летнюю 
карьеру в опере и буду придерживаться 
самых высоких стандартов».

Ни одна из женщин не смогла показать 
какую-нибудь документацию, такую как 
записи телефонных разговоров, и подтвер-
дить свои обвинения на основе фактов.

Две женщины сказали, что они всё же 
сдались Доминго, чувствуя, что не могут 
рисковать своей карьерой, сказав «нет» 
самому влиятельному человеку в сво-
ей профессии. Одна из них сказала, что 
дважды занималась с ним сексом, в том 
числе в отеле Biltmore в Лос-Анджелесе. 
Когда Доминго ушел на спектакль, жен-
щина сказала, что он положил на комод 
10 долларов, сказав: «Я не хочу, чтобы 

вы чувствовали себя проституткой, но 
я также не хочу, чтобы вы платили за 
парковку».

Доминго считается одним из вели-
чайших оперных певцов всех времен, 
он также является дирижером и режис-
сером оперы Лос-Анджелеса (LA Opera). 
Многократный победитель «Грэмми» – 
чрезвычайно уважаемая фигура в мире 
искусства, которого коллеги описывают 
как человека невероятного обаяния и 
энергии, неустанно работающего над про-
движением оперного искусства в мире. 

В свои 78 лет Доминго по-прежнему 
невероятно популярен.

Мария Гулегина, всемирно известная 
оперная звезда, которая когда-то блистала 
на сцене белорусского Национального акаде-
мического Большого театра оперы и балета, 
публично поддержала знаменитого артиста. 
Мария Гулегина родилась в Одессе, но счита-
ет Беларусь своей малой родиной. В одном из 
своих интервью она сказала: «Я очень благо-
дарна минскому театру, где подписали бой-
кот против меня в ЦК КП Белоруссии: «Мы 
с ней петь не будем, она не такая, она хочет 
всё петь на итальянском языке. А мы все 
патриоты…» И у меня просто не было друго-
го выхода, кроме как уехать…»

Мария Гулегина не только работает 
на одной сцене с Пласидо Доминго, но 
и дружит с ним. Именно ради Доминго 
Гулегина соглашалась петь то, что ей не 
совсем по душе.

«Только три раза за все годы я согла-
силась петь то, что мне не по душе: я 
сделала исключение ради Пласидо Доминго. 
Сначала он попросил меня спеть с ним 
в Ковент-Гарден в «Федоре», потом в 
Метрополитен в «Слай» и «Сирано 
де Бержераке». Просто я очень уважаю 
Пласидо. Он – звезда номер один, но никог-
да не позволит себе пренебрежительного 
отношения к коллегам».

«Пласидо Доминго – самый добрый 
и человечный коллега! – говорит Мария 
Гулегина сегодня в защиту великого пев-
ца. – Пела с ним как с тенором, барито-
ном, дирижером. Пела в Лос-Анджелесе, 
где он был директором! Два раза в самые 
тяжелые моменты моей жизни Пласидо 
поддержал меня и этим вернул к жиз-
ни! Прекрасная семья! Марта – умнейшая 
женщина, оставила карьеру ради него! 
Пусть дамочки докажут его вину, хотя 
сегодня они всех могут обвинять в своих 
неудачах, кроме самих себя!»

Даша ПАВЛОВСКАЯ.

Второй пакет санкций  вступил в силу

ПУлЬс

Соединенные Штаты расширили 
санкции, введенные ими против вла-
стей России за отравление в Англии 
бывшего двойного агента Сергея 
Скрипаля и его дочери Юлии. Второй 
пакет ограничительных мер, связан-
ных с этим инцидентом, вступил в 
силу в понедельник, 26 августа.

Администрация США призвала 
международные финансовые орга-
низации отказаться от предостав-

ления и продления любых кредитов 
для России, а также финансовой и 
технической помощи. Кроме того, 
Вашингтон запретил американским 
банкам участвовать в первичной 
продаже суверенного долга не в 
рублях и предоставлять нерублевые 
кредиты российскому правитель-
ству.

Ограничения также касают-
ся лицензирования экспорта това-

ров и технологий, контролируемых 
Министерством торговли США в рам-
ках борьбы с распространением хими-
ческого и биологического оружия.

Эти меры, по мнению админи-
страции США, позволят ограничить 
доступ России к миллиардам дол-
ларов от двусторонней торговли с 
Соединенными Штатами. Новые 
санкции останутся в силе по мень-
шей мере 12 месяцев.

Лидер Хезболлы пригрозил Израилю
Лидер Хезболлы Сайед Хасан 

Насралла в телевизионном обращении 
предупредил Израиль, что его движе-
ние готовит скорый ответ на атаку двух 
израильских беспилотников на Бейрут, 
которая произошла в ночь на 25 августа.

Подобные предупреждения из уст 
лидера Хезболлы стали самыми жест-
кими за последние годы.

По словам Насраллы, нападение 
стало «первым явным, серьезным, 
опасным нарушением правил при-

менения силы», выработанных после 
окончания конфликта в 2006 году 
между Израилем и Хезболлой.

Он отметил, что молчать о наруше-
нии нельзя, так как это «создаст опас-
ный путь для Ливана».

«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo
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РаКУРс аРТ-ЖИЗнЬ

ДаБРаЧЫннасЦЬ

О БеЛО-КрАСНО-БеЛОМ фЛАГе

Святыня шукае сродкі 

Уже третье десятилетие с 
завидной периодичностью бело-
русские историки, журналисты 
и простые граждане обращают-
ся к одной теме – истории наше-
го национального флага. Вот и 
ныне ознакомился с подборкой 
«50 фактаў пра бел-червона-белы 
сцяг», автором которой являет-
ся один из журналистов Радио 
Свобода, и тоже решил включить-
ся в разговор.

Во-первых, огорчил весьма 
хаотичный и непонятный отбор 
самих фактов об истории бело-
красно-белого флага до 1917 года. 
А во-вторых, материал удивил 
меня странной логикой: у нас 
фактически признается, что флаг 
создан в 1917 году (об авторстве 
Дуж-Душевского пишут все кому 
не лень), и тем не менее корни его, 
его появление почему-то ищут в 
глубокой древности. Это как?! 

Но прежде чем обсуждать 
изложенные в подборке факты, 
проведем небольшой ликбез. В 
истории существует такая вспо-
могательная историческая дис-
циплина, как «вексиллология», 
изучающая эволюцию флагов и 
знамен. Незнакомый с ней человек 
сделает массу интересных откры-
тий. Например, знаете ли вы, ког-
да появилось само понятие «госу-
дарственный флаг»? Оказывается, 
сравнительно недавно, и дата 
вполне конкретна – 20 мая 1794 
года. В этот день в Париже впер-
вые в истории французский 
Конвент объявил сине-бело-крас-
ное кормовое полотнище кораблей 
Франции национальным флагом, 
символом всех французов. До 
этого момента ничего подобного 
никто не делал. Ну и пошло-пое-
хало. В начале XIX века государ-
ственные флаги принимает мно-
жество республик, создаваемых в 
Европе и в Латинской Америке по 
французскому шаблону, а в сере-
дине этого века и на всем его про-
тяжении популярную традицию 
принимают как должное и старые 
монархии. Так, Испания в 1843 
году объявляет таковым флаг сво-
его ВМФ, вскоре так же поступа-
ет Италия. Однако здесь процесс 
шел нескоро – Германия и Россия 
учредили подобные символы толь-
ко в конце указанного века, сделав 
государственными свои торговые 
флаги (первая в 1892 году, а вто-
рая ввела существующий и ныне 
бело-сине-красный флаг в 1883 
году, хотя уже с 1858 года имела 
что-то подобное – так называемый 
флаг для торжественных случаев). 
А вот Австро-Венгрия до самого 
своего распада в ноябре 1918 года 
государственного флага не име-
ла (только военный и торговый). 
Конечно же, флаги существовали и 
ранее – уже в XII веке на кораблях 
Генуи, Пизы и Венеции (я говорю 
именно о флагах, а не о знаме-
нах – совсем ином вексиллологи-
ческом символе, имевшемся еще 
в Древнем Египте и в Ассирии). 
Однако до 1794 года флаги эти 
были исключительно морскими, 
поднимаемыми только на кора-
блях для определения националь-
ной принадлежности судна, и на 
все население и институты госу-
дарства совсем не распространя-
лись (там до этого главным был 
штандарт правителя). 

К чему этот экскурс в историю? 
Дело в том, что Великое Княжество 
Литовское прекратило свое суще-
ствование как раз накануне «ноу-
хау» французов и потому государ-
ственного флага не могло иметь. 
Так что и искать его нечего. И 
морского флага в ВКЛ тоже никог-
да не было (просто из-за полного 
отсутствия флота). 

Ну а как наши ближайшие сосе-
ди? Когда они получили свои наци-
ональные полотнища? Так ведь 
тоже недавно. Правда, российский 
флаг известен как морской с 1693 
года, но вот флаг Эстонии, состав-
ленный по цветам студенческого 
мундира Дерптского университета, 
появился только в 1884 году, а в 
Латвии местные студенты лишь в 
70-х годах XIX века «нашли» наци-
ональный флаг в… средневеко-
вой Рифмованной летописи! Флаг 
Польши фактически был создан в 
1864 году во время национального 
восстания (причем нижняя поло-
са сначала была карминовой, а не 
красной), а флаг Литвы и вовсе 
появился в 1918 году в результа-
те конкурса. Украинский же флаг 
рожден в конце все того же девят-
надцатого века в Галиции (по цве-

там львовского герба). Так что 
белорусский национальный флаг, 
появившийся более ста лет назад – 
25 марта 1917 года, практически не 
выделяется из этого списка (одна-
ко об этом позже). 

Теперь коротко об «50 фак-
тах…» (кроме интернета они нын-
че публиковались в «Народной 
Воле» в №№40–44), точнее – о 
«фактах», касающихся событий до 
1917 года. Ранее я молчал, но неод-
нократные повторения в прессе и 
в интернете многих нелепостей об 
истории флага белорусов застави-
ли взяться за перо. 

В 1994 году я издал книгу «Флагi 
Беларусi ўчора i сення», выдержки 
из которой регулярно нахожу в 
различных изданиях. Сразу скажу: 
сегодня я сожалею о некоторых 
написанных мною в упомянутой 
книге пассажах. Это принятое 
мною на веру сообщение из объ-
единения татар-мусульман «Аль-
Кетаб» об использовании бело-
красно-белого флага татарами в 
1410 году во время Грюнвальдской 
битвы (факт 1) и почерпнутые из 
оппозиционной прессы последних 
лет существования СССР сообще-
ния о применении этого флага сту-
дентами в 1909–1912 и 1916 годах 
(факты 17 и 18). Увы, эта инфор-
мация в дальнейшем подтверж-
дений не получила. Что касается 
других фактов, то автор подборки 
любое случайное сходство изобра-
жений знамен и значков в изобра-
зительном искусстве с бело-крас-
но-белым флагом сразу трактует 
как его предтечу. Ну какое отно-
шение к нему имеет красный крест 
Святого Георгия (факт 3) – обще-
европейский символ рыцарей со 
времен Первого крестового похода 
(скорее надо говорить о симво-
лике Англии, где этот святой стал 
патроном еще в 1222 году). Или 
приводимые гербы (факты 6, 9, 
13). Мало того, что герб появился 
много позже знамен (счет идет на 
тысячелетия), так даже во времена 
расцвета геральдики они далеко не 
всегда определяли рисунок фла-
га (уверяю вас, что к созданию 
флагов России, Дании, Германии, 
Италии, Испании, США, Греции 
и еще очень многих государств 
мира гербы не имеют никакого 
отношения). Далее красно-белый 
литовский уланский значок 1812 
года (факт 10). Но ведь почти все 
флюгеры на пиках кавалеристов 
в армии Наполеона в указанном 
году были красно-белыми – это 
флюгеры и поляков, и французов, 
и татар (они тоже предтеча?). 

Ну а как обстоят дела с более 
«весомыми» фактами? Увы, при-
веденного «ротного знамени 
Белорусского гусарского полка» 
(факт 8) никогда не существовало. 
Автор подборки явно не знаком 
с брошюрой кандидата историче-
ских наук А.К.Титова, в которой 
впервые появляется это «ротное 
знамя» (Цiтоў А. Наш сiмвал – 
Пагоня. Мн., 1993. С. 31), иначе 
бы он знал, что это всего лишь 
попытка предположить каким оно 
могло бы быть, и не более того (о 
реальном знамени даже речи не 
шло, но, заметьте, как легко фан-
тазия при желании может превра-
титься в «факт»). К сожалению, 
попытку удачной не назовешь, так 
как известно, что горизонтальные 
полосы на белом прямоугольном 
полотнище с «полковым гербом» 
имели в XVIII веке ротные знамена 
пехотных полков, но найти такие 
же данные о кавалерийских рот-

ных (эскадронных) знаменах мне 
не удалось. Причем красными эти 
полосы были лишь в «сибирских» 
полках (Енисейском, Иркутском, 
Нерченском) и в Великолуцком 
пехотном, которые никакого отно-
шения к Беларуси не имеют.

Далее (там же) А.Титов пишет, 
что красная лента на белой кокар-
де головного убора (факт 11) тоже 
не более чем его предположение. 
Друзья мои, надо внимательно 
читать источники! Никогда не 
существовало и бело-красно-бело-
го кивера в Гродненском гвардей-
ском гусарском полку (факт 12). В 
томе 15 «Исторического описания 
одежды и вооружения российских 
войск» мы найдем иллюстрацию 
№2087, там же сообщается, что в 
1824–1825 годах офицерам полка 
(а вовсе не нижним чинам) пред-
лагалось нашить на киверы узкие 
полоски из серебряного галуна, но 
офицеры отказались (дороговато, 
а платить надо из собственного 
кармана) – их киверы всегда оста-
вались полностью красными. Так 
о каком бело-красно-белом кивере 
может идти речь? Короче, в под-
борке «фактов» до 1917 года что 
не факт, то просто «сказка». И на 
этом, пожалуй, я закончу обзор 
упомянутой публикации. 

А теперь о самом интересном, 
на мой взгляд, событии в истории 
бело-красно-белого флага. Итак… 
Когда начался процесс самоопре-
деления нашей нации, концепции 
национального полотнища явно 
не было. Поэтому к Съезду бело-
русских деятелей, состоявшемуся 
более ста лет назад – 25 марта 1917 
года в Минске, где бело-красно-
белый флаг и был принят, види-
мо, был представлен целый ряд 
различных проектов (это только 
предположение). Об этом оста-
лись два косвенных свидетельства. 
Во-первых, рисунки проектов 
белорусских флагов на оборот-
ной стороне анкеты И.Ф.Тумаша 
(НАРБ Ф. 672. Оп. 1. Д. 1. Л. 761 
об). Причем один рисунок раскра-
шен цветными карандашами (пря-
моугольное полотнище, красное у 
древка и с белыми и синими гори-
зонтальными полосами в осталь-
ной части). Предлагались также 
одноцветное и двухцветное полот-
нища с диском в центре. Это гово-
рит о том, что работа над проекта-
ми, возможно, велась еще в самый 
канун съезда. Во-вторых, свиде-
тельство К.С.Дуж-Душевского, 
приведенное в автобиографии, 
написанной после революции, 
видимо, в Каунасе, о том, что им 
был выполнен ряд проектов флага, 
в том числе и бело-красно-белый 
(увы, других свидетельств нет). 
Мемуарист не уточняет дату собы-
тия, но логично предположить, 
что связана она с телеграммой в 
Петроград (где жил тогда К.Дуж-
Душевский) от 17 марта 1917 года 
с вызовом на съезд в Минск бело-
русских деятелей, хотя возможна 
и более ранняя дата (но вряд ли 
ранее марта месяца). К сожале-
нию, об этом ничего не говорится 
в единственных опубликованных 
воспоминаниях о событиях, свя-
занных с учреждением националь-
ного полотнища, которыми мы 
сегодня располагаем. Это справ-
ка «Аб дзяржаўным гэрбе i сьцягу 
Беларускай Народнай Рэспублiкi» 
участника съезда Р.Островского, 
напечатанная в №7 журна-
ла «Беларуская думка» за 1965 г. 
(Нью-Йорк), С. 29–30. Вот она 
(орфография оригинала): 

«У справе беларускага нацыя-
нальнага сьцяга i гэрбу падаю тое, 
што мне ведама ў гэтай справе.

На паседжаньнi Беларускага 
Нацыянальнага Камiтэту, якое 
адбывалася ў Менску ў сакавiку 
1917 г. (дакладнай даты ня пом-
ню) пад старшынствам Язэпа 
Лесiка, абмяркоўвалася пытань-
не беларускай дзяржаўнай эмбле-
мы i беларускага нацыянальнага 
сьцягу. Прымаючы пад увагу, што 
большасть так званых гарадзкiх 
думаў Менскай губэрнi на сваiх 
старых пячатках мелi Пагоню 
(яшчэ пры мне ў 1917 г. Слуцкая 
гарадзкая дума ўжывала такую 
пячать), пастаноўлено – прынять 
як спадчыну па Вялiкiм Князтве 
Лiтоўскiм, за дзяржаўную эмбле-
мой старадаўнюю Пагоню.

У справе колераў для бела-
рускага нацыянальнага сьцягу 
Комiтэт кiраваўся тым мерка-
ваньем, што на ўсiх мастацкiх 
вышыўках, як жаночае, так i 
мужчынскае вопраткi (пераваж-
на кашулi), а таксама на роз-
ных iншых мастацкiх вышыўках 
– на настольнiках, рушнiках i 
таму падобных – уживалiся пера-
важна, калi нават ня выключ-
на, колеры чырвоны i белы, таму 
пастаноÿлена было ўстановiть 
гэты сьцяг з трох, аднолькавай 
шырынi палотнiщаў: белага, чыр-
вонага и белага. Даўжыня гэта-
га сьцягу павiнна была быць удвая 
большая, чымся шырыня ўсiх трох 
палотнiщаў. Адначасна Камiтэт 
даручiў сяброўцы Камiтэту, дачцы 
беларускага пiсьменьнiка Ядвiгiна 
Ш. (Лявiцкага), а пазьней жон-
цы Язэпа Лесiка, пашыць такiе 
сьцягi i разаслаць iх у ва ўсе пове-
ты Менщыны ды ўсе беларускiе 
арганiзацыi. Такi сьцяг з залатым 
надпiсам «Няхай жыве вольная 
Беларусь», я атрымаў у Слуцку ў 
травенi 1917 г. i ен быў вывешаны 
на будынку Слуцкага Пявятовага 
Комiтэту.

25 сакавiка 1917 г. в памешканьнi 
Беларускага Нацыянальнага 
Комiтэту ў Менску пад №25 на 
Захар,еўскай вулiцы адбываўся агуль-
ны Беларускi Зъезд, якi апрабаваў 
прынятую пастанову Беларускага 
Нацыянальнага Камiтэту аб сьця-
гу i ў гэты дзень будынак, у якiм 
адбываўся зъезд, быў упрыгожаны 
такiмi сьцягамi, i такiя-ж сьцягi ў 
павялiчаным фармаце павявалi на 
вулiцы при гэтым будынку». 

И з  в о с п о м и н а н и й 
Р.Островского следует, что 
сам рисунок флага был при-
нят Белорусским Национальным 
Комитетом немного ранее съезда 
и последний 25 марта 1917 года 
лишь официально объявил о нем. 
В этой связи можно вспомнить, 
что во время проведения в Минске 
10–13 марта 1917 года. Дня бело-
русского значка продавались бело-
красные знаки. Об авторе рисунка 
флага в воспоминаниях речи не 
идет, и потому этот вопрос оста-
ется открытым. К сожалению, вос-
становить точный ход событий 
вряд ли когда-либо удастся.

После съезда белорусское бело-
красно-белое сочетание цветов 
начало широко использоваться. 
Такой флаг был поднят не толь-
ко в Беларуси, но и в Петрограде 
над зданиями, где располагались 
белорусские организации. Ленту 
таких цветов носили в петли-
цах солдаты-белорусы. Важным 
документом, материально под-
тверждающим существование 
бело-красно-белого флага в 1917 

году, является карточка участни-
ка I Всебелорусского съезда (кста-
ти, это факт 22), проходившего в 
декабре 1917 года в помещении 
Городского театра г.Минска (ныне 
там размещается Государственный 
театр им. Я.Купалы). На ней был 
изображен бело-красно-белый 
флаг на древке (ниже размещал-
ся лозунг: «Нехай жыве Вольная 
Беларусь!»). Змитрок Бядуля в 
газете «Вольная Беларусь» (№3 от 
15 декабря 1917 г.) пишет, что в 
день открытия съезда сцена театра 
была украшена бело-красно-белы-
ми белорусскими флагами и из-за 
этого флага даже произошла поле-
мика между выступающими деле-
гатами (большевики были против 
данного символа). Это означало 
его фактическое признание. К 
сожалению, решение о флаге съезд 
принять не успел – контролиро-
вавшие тогда ситуацию в городе 
большевики решили съезд пре-
рвать. Существуют любопытные 
данные о том, что в течение 1917 
года предлагались и другие проек-
ты национального флага – напри-
мер, бело-красно-синий флаг, 
разработанный Л.Дубейковским 
(Наша гiсторыя, 2018 г., №2, с.44).

В январе 1918 года, при боль-
шевиках, флаг вполне легально 
был вывешен над подъездом дома 
№2 по Полицейской улице (Наша 
гiсторыя, 2018 г., №2, с.45). После 
того как немцы в начале 1918 года 
подошли к Минску, большевики 19 
февраля 1918 г. в панике покинули 
город, и над зданием секретариата 
Народной Рады был также под-
нят белорусский национальный 
флаг, который, однако, сотрудни-
ки секретариата были вынужде-
ны снять 25 февраля по требова-
нию немецкого коменданта города 
(Канчер Е. Белорусский вопрос, 
Пг., 1919 г.). Только с марта 1918 
года его применение стало беспре-
пятственным: флаг вывешивали на 
зданиях, с его изображением выпу-
сками открытки и уже в августе 
говорили о нем как о националь-
ном символе. К сожалению, доку-
мент, которым бело-красно-белое 
полотнище официально объявля-
лось таковым в 1918 году, пока 
не известен. Однако приближался 
1919 год, а с ним войны, волны 
оккупации и трагический раздел 
страны в 1920 году. В ноябре-дека-
бре этого года слуцкие повстанцы 
покидали под бело-красно-белыми 
флагами свой родной край.

На этом, пожалуй, я закончу 
рассказ о бело-красно-белом фла-
ге. Дальнейшая история народно-
го полотнища описана во множе-
стве публикаций. Скажу только о 
любопытных фактах из истории 
БССР – о том, что и с советски-
ми флагами в нашей стране все 
было далеко не просто. Уверен, что 
практически никто из читателей не 
знает о том, что с марта 1919 года 
по апрель 1927-го БССР государ-
ственного флага вообще не имела 
(в 1923–1927 годах использовали 
флаг СССР). Более того, десятиле-
тиями в республике не было своей 
Конституции, и описание прооб-
раза современного государствен-
ного флага Республики Беларусь 
– флага БССР образца 1951 года 
– попало в Основной закон страны 
только в 1978 году! 

В конце хочу затронуть одну 
проблему, связанную с нашим 
родным языком. Внимательный 
читатель заметил, что я разделил 
в статье понятия «флаг» и «знамя». 
Разделил, так как это различные 
понятия, как, например, различны 
понятия «автобус» и «троллейбус» 
– вроде оба имеют очень похожие 
«вагоны для перевозки пассажи-
ров», но никто их не путает. Так 
и в нашем случае. «Стяг» (бел. – 
«сцяг») – старинное славянское 
слово, означающее военное зна-
мя. «Флаг» – европейское слово, 
означающее морской или государ-
ственный символ, поднимаемый 
на флагштоке, но не армейское 
знамя (слово это и голландское, 
и немецкое, и английское, и рус-
ское). А у нас… Недавно мой кол-
лега из России перевел с белорус-
ского «дзяржаўны сцяг» как «госу-
дарственное знамя». Пришлось 
разъяснять, что слово «сцяг» у 
нас, увы, двояко и переводить его 
надо, исходя из контекста. Господа 
филологи, не пора ли исправить 
эту нелепость и включить слово 
«флаг» в состав белорусского язы-
ка? Это было бы разумно. Или 
язык – это мертвая догма?

Александр БАСОВ.

Женский год  
в русском театре

В Национальном академи-
ческом драматическом театре 
имени М.Горького открыва-
ется новый сезон. Ожидается 
он непростым: большая сцена 
театра, который мы привыкли 
называть Русским, ремонти-
руется, спектакли будут идти 
во Дворце профсоюзов. А 
зрителей переезды нервируют. 
Потому что любой театраль-
ный зал имеет свою атмос-
феру, можно сказать, он уже 
надышанный-намоленный. А 
чужое пространство попробуй 
еще обживи. 

И тем не менее в новом 
сезоне зрителей НАДТ име-
ни М.Горького ожидают 
три премьеры, две из кото-
рых поставят женщины: 
«Дачники» М.Горького режис-
сера Валентины Ереньковой 
и «Братья Карамазовы» 
Ф.Достоевского народной 
артистки Беларуси Ольги 
Клебанович. Да, это режис-
серский дебют известной 

актрисы. Не скрою, ожидаем 
с волнением. А «на сладкое» 
от главного режиссера театра, 
заслуженного деятеля искусств 
Сергея Ковальчика будет нам 
«Граф Монте-Кристо» А.Дюма.

В середине осени театр 
примет участие в знаме-
нитом Фестивале искусств 
«Балтийские сезоны». 
В Калининград повезут 
очень удачную постанов-
ку С.Ковальчика «Знойные 
мамочки» Д.У.Кристнера. 
Зимой театр примет участие 
еще в одном фестивале: в V 
Международном театраль-
ном фестивале «История 
Государства Российского. 
Отечество и судьбы» в 
Ульяновске, где покажут спек-
такль молодого режиссера 
Марии Матох «ОбломOFF» 
М.Угарова. Так что нельзя ска-
зать, что праздников не будет. 
Просто будней, как всегда, 
намного больше. 

Виктория ДРОЗД.

Касцёл Святога Роха на 
Залатой Горцы – адзін з самых 
старых у Мінску, гэтым летам 
прыхаджане адзначылі яго 
155-годдзе. Але залатагор-
ская парафія, як кажа яе про-
башч  Юрый Санько, вельмі 
маладая духам. У сценах 
святыні вернікі збіраюцца не 
толькі на малітву: у касцёле 
віруе жыццё. Ужо два гады 
пры парафіі дзейнічае сту-
дыя выяўленчага мастацтва 
«Крылы натхнення» і двой-
чы на год ладзяцца выста-
вы твораў яе ўдзельнікаў. 
Збіраюць вялікую коль-
касць слухачоў фестывалі 
«Залатагорская ліра» і 
«Калядныя вечары на Залатой 
Горцы», якія арганізуе 
музыкант, кампазітар і 
музыказнаўца Віктар Кісцень, 
а таксама канцэрты арган-

най музыкі, якія праходзяць 
бясплатна. 

Але ў апошнія гады ў кас-
цёле няспынна ідуць рамонт-
ныя работы, распачатыя яшчэ 
папярэднім пробашчам. Пасля 
завяршэння аднаўлення фаса-
ду быў заменены дах, што 
спыніла разбурэнне нясу-
чых канструкцый святыні. 
Мінулым летам былі пафарба-
ваны сцены ўсярэдзіне. Цяпер 
у касцёле на Залатой Горцы 
аднаўляюць падлогу з паркету і 
лаўкі. Усе работы праводзіліся 
дзякуючы добраахвотным 
ахвяраванням. Пробашч 
просіць вернікаў Мінска 
спрычыніцца да гэтай высака-
роднай справы і  пералічыць 
ахвяраванне на рахунак, пра 
які можна даведацца на сайце 
парафіі. 

Кірыл БУБНОЎ.

Вырашыў нажыцца 
 на бядзе дзіцяці

нУ І нУ!

У двухгадовага Данііла 
Ракашэвіча са Слуцка 
сур’ёзная хвороба – нейрабла-
стома. Пра гэта чулі многія ў 
Слуцкім раёне. Некаторы час 
таму праходзіў збор грашовых 
сродкаў на лячэнне хлопчыка. 
Потым збор грошай спынілі. 
Аднак знайшоўся чалавек, 
які наважыўся яго працяг-
нуць, сцвярджаючы, што 
ахвяраванні пойдуць на лячэн-
не хлапчука. Вельмі верагодна, 
што самадзейны «дабрачынец» 
меў іншыя віды на іх прымя-
ненне.

Інфармацыйны пар-
тал Slutsk Gorod паведаміў 
26 жніўня пра тое, што 

да адміністрацыі сайта 
звярнуліся бацькі Данііла. 
Яны прасілі паведаміць 
людзям, што нейкі мужчы-
на ходзіць па вёсцы Акцябр 
Слуцкага раёна, паказвае 
фатаграфію іх сына і просіць 
грошай на яго лячэнне. Хаця 
бацькі Данііла нікога не 
ўпаўнаважвалі збіраць грошы 
і наогул гэтага грамадзяніна 
не ведаюць. Таксама яны 
афіцыйна заявілі, што на 
дадзены момант збор гра-
шовых сродкаў не вядзец-
ца, а ўсё, што ўжо сабрана, 
захоўваецца на дабрачынных 
рахунках у «Беларусбанку».

Ларыса НАСАНОВІЧ.

«Народная Воля»
в Facebook  

www.facebook.com/nv.online.info
в Vkontakte  

www.vk.com/nvonlineinfo
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Крэўскі замак на... падворку
Гадоў дваццаць таму здавалася, 

што Крэўскі замак, які за свой 
доўгі век вытрымаў не адну аблогу, 
перад аблогай часу не выстаяў. 
Вежы і сцены абвальваліся, 
ператвараліся ў каменныя 
крушні, што зарасталі бадыллём, 
дажджы і маразы настойліва 
рабілі сваю разбуральную справу, 
на замкавым дворышчы мэкалі 
козы і гагаталі гусі. Балюча было 
глядзець на былую веліч, што 
мізарнела ў вартых жалю руінах. 
Рэдкія турысты, што заязджалі ў 
Крэва, згадвалі хіба старажытнае, 
праверанае тысячагоддзямі, 
выслоўе: так мінае слава свету.

Але ж не мінула яна для 
Мірскага і Нясвіжскага замкаў, 
якія ўжо ў наш час былі цалкам 
адноўлены. Не мінула тая слава 
для Лідскага і Гродзенскага 
замкаў, якія сёння паступова 
аднаўляюцца. Відаць, паглядзеўшы 
на сваіх малодшых братоў, 
перадумаў сыходзіць у нябыт 
і Крэўскі замак. У айчынных 
рэстаўратараў нарэшце дайшлі 
рукі і да яго. Паціху-патроху 
пайшла ўгару галоўная кутняя 
вежа, выпрасталася, як станавы 
хрыбет, адна са сцен. Словам, у XXI 
стагоддзі Крэўскі замак прыкметна 
ажыў, каля яго завіравалі розныя 
рыцарскія фэсты, аб ім пайшла 
погаласка па ўсёй краіне, Крэва 
трапіла ў шматлікія экскурсійныя 
маршруты. 

І ўсё ж, нягледзячы на 
падтрымку дзяржавы, на энтузіязм 
прафесіяналаў і валанцёраў, 
Крэўскаму замку да ранейшай 
велічы яшчэ далёка. Занадта 
доўга ён прастаяў у поўным 
занядбанні. Да таго ж час ад часу 
то выдзеленыя з дзяржбюджэту 
грошы заканчваюцца, то камянёў 
патрэбнай кандыцыі бракуе. Вось 
і гэтым летам будаўнічага руху пад 
яго сценамі заўважана не было. 
Затое з’явілася шыльдачка, што 
ў суседняй вёсцы Чухны можна 
пабачыць паменшаную копію 
замка. За адзін рубель (арыгінал 
дазволена аглядаць бясплатна). Які 
ж аматар даўніны пашкадуе таго 
рубля і праедзе міма? Не праехаў 
і я.

У малалюдных Чухнах (ад 
Крэва да іх кіламетры два, толькі 
пераехаць мінска-вільнюскі 
бальшак) мне адразу паказалі 
сядзібу Сяргея Бандарэнкі, на чыім 
падворку і паўстаў паменшаны 
ў дзесяць разоў Крэўскі замак. 
Гаспадар з кельмай у руках якраз 
завяршаў чарговы шэраг кладкі. 
Усіх цікаўных ён прымае ахвотна, 
ніхто не з’язджае з яго падворка з 

пустымі рукамі, без сувеніраў. 
Сяргей – не карэнны тутэйшы 

жыхар, нарадзіўся ажно ў 
Архангельску, у сям’і выхадца з 
Магілёўшчыны. Яго бацька ўцёк з 
Беларусі, ратуючыся ад калгаснага 
прыгоннага права, паводле 
якога вяскоўцы былі вымушаны 
працаваць за галачкі і не мелі 
нават пашпартоў. Бандарэнка-
старэйшы выехаў спачатку ў 
Данецк, паспрабаваў шахцёрскага 
хлеба. А потым падаўся на Белае 
мора, служыў на флоце. Там у 1963 
годзе і з’явіўся на свет яго сын 
Сяргей. Потым бацька зразумеў, 
што Архангельск – гэта «тоска, 
доска и треска», і вярнуўся з 
сям’ёй на радзіму, у Светлагорск, 
дзе якраз пачаў будавацца завод па 
вырабе хімвалакна. 

У Чухнах Сяргей з жонкай 
Марынай пасяліўся пасля доўгіх 
пошукаў свайго месца пад сонцам. 

Светлагорск яны пакінулі 
пасля Чарнобыльскай аварыі, 
перабраліся ажно на Урал. Ды 
нездарма яшчэ Янка Купала 
пісаў: «Не шукай ты шчасця-
долі на чужым далёкім полі». На 
чужыне не прыжыліся, вярнуліся 
і паспрабавалі наладзіць сямейнае 
гняздо ў Смаргоні. Праз год з’ехалі 
і адтуль – пасля пабудовы паблізу 
дома завода па вытворчасці 
ламінату. Нарэшце купілі хату ў 
Чухнах і зразумелі: іх жыццёвы 
карабель канчаткова кінуў якар на 
крэўскай зямлі. 

Аднак жыць у вёсцы – неабходна 
варушыцца. Як спрадвеку казалі 
ў народзе, гаспадарку весці – 
трэба кішэняй трэсці. А каб 
патрэсці – трэба спачатку нешта 
туды пакласці. І вырашыў Сяргей 
заняцца мастацкай разьбой па 
метале – меў пэўныя здольнасці. 
Да творчасці натхняў і славуты 
замак, пад мурамі якога жонка 

наладзіла продаж вырабаў. 
Асартымент з кожным годам 
большаў, свае творы сямейная 
пара вывозіла то на «Славянскі 
базар», то на розныя рэгіянальныя 
святы, то ў замежныя Вільнюс і 
Маскву. Справа наладжвалася, 
ды здарылася бяда: майстар палез 
на дрэва спілаваць галіну, упаў і 
зламаў нагу. А зарабляць на жыццё 
неяк трэба было.  

Кульгаючы па падворку з 
загіпсаванай нагой, дачуўся Сяргей 
Бандарэнка, што ў ваколіцах 
Чухнава незвычайная гліна – зусім 
без пясчынак, вельмі пластычная. 
Радовішча яе ва ўрочышчы 
Мілідаўшчына – рукой падаць. 
І стаў «металіст» ганчаром-
керамістам. Хутка «Пагоні», 
рыцары і розныя міфічныя істоты 
з мілідаўскай гліны сталі даволі 
хадавым таварам на прылаўку 
каля Крэўскага замка.

Змог заахвоціць сваім 

мастацтвам бацька і старэйшую 
дачку – яна скончыла Мінскі 
ўніверсітэт культуры і выкладае 
кераміку ў Смаргоні. Малодшая, 
праўда, з’ехала вучыцца ў Польшчу 
па спецыяльнасці «турыстычны 
бізнес». Сяргей і Марына 
спадзяюцца, што дачка вернецца 
дыпламаваным спецыялістам і 
будзе запатрабавана на радзіме.

Аднойчы ў Крэва 
прыехалі чыноўнікі з Гродна з 
патэнцыяльнымі інвестарамі. Тыя 
паглядзелі на занядбаны замак, 
павойкалі, прыкінулі, колькі 
часу і грошай патрэбна, і з’ехалі 
з панылымі тварамі. Вось тады 
Сяргей з Марынай і вырашылі 
будаваць свой уласны замак. 

Цікаўлюся: як яны адважыліся 
на такую авантуру? Ці пралічвалі, 
у колькі абыдзецца ім тое 
замкабудаўніцтва? «Ніякага 
бізнес-плана ў нас не было, – 
прызнаецца Сяргей. – У нас так: 
усё заробленае да канца ліпеня 
за жнівень укладаем у замак, 
а потым ізноў зарабляем, каб 
дажыць да наступнага сезона. 
Зарабляем толькі сувенірамі. 
Справа з замкам рухаецца. Збоку 
здаецца – марудна, але ж мы і не 
планавалі закончыць усё за год. 
Мы ж не магнаты. Вось сёння я 
абпаліў чарговую партыю цэглы 
– яна мініяцюрная, як паўкарабка 
ад запалак. Паклаў сотні дзве ў 
сцяну. Дараблю – будзем прымаць 
турыстаў, вуліцу нашу назавём 
імем Ягайлы, Кейстута ці Вітаўта. 
У Крэве замак стаіць на вуліцы 

Дзяржынскага, а ў нас усё будзе з 
гістарычным каларытам».

Я нагадваю рамантычна 
настроенаму дойліду, што для 
надання вясковай вуліцы імя 
вялікага князя запатрабуецца 
дазвол усіх чухнаўцаў і мясцовай 
улады. Ці ёсць з імі паразуменне? 
Як увогуле ставяцца вяскоўцы 
да бандарэнкаўскага замка на 
падворку? 

Сяргей упэўнены: з чухнаўцамі 
ён дамовіцца без праблем. Ды і 
жыве іх у вёсцы ўсяго каля 
двух дзясяткаў. Чым могуць, 
яны дапамагаюць земляку. То 
кола драўлянае прынясуць, 
то знойдзены на гарышчы 
калаўротак, то неяк бязмен у 
будучы музей аддалі. І нібыта 
бязмен той падчас паўстання пад 
кіраўніцтвам Кастуся Каліноўскага 
выкарыстоўваўся як булава. Штык 
1812 года сусед на гародзе адшукаў, 
бульбу капаючы. А Бандарэнка з 
уласнага склепа выцягнуў гармату 
часоў Першай сусветнай вайны – 
яна там скляпенні падпірала.

Што да мясцовых улад, 
то з імі не заўсёды ўдаецца 
дамовіцца. Скажам, некалькі 
разоў па распараджэнні загадчыка 
аддзела культуры Смаргонскага 
райвыканкама каля Крэўскага 
замка здымалася рэкламная 
шыльда з абвесткай пра арт-аб’ект 
у Чухнах. Маўляў, не паложана. 
Сяргей дайшоў да Міністэрства 
к ульт у ры,  сама д у рс тва 
смаргонскіх чыноўнікаў аспрэчыў 
і сваю рацыю давёў. І цяпер 

зроблены па-майстэрску рыцар 
з мячом запрашае ўсіх турыстаў 
у Чухны. Бывае, заедзе хто, 
рублёў дзесяць дасць – на працяг 
будаўніцтва. Якая шкода ад гэтага 
смаргонскім уладам? Невядома 
калі замак у Крэве дабудуецца, а ў 
Чухнах фінал ужо відзён.

Пытаюся ў Сяргея, 
прыборабудаўніка паводле 
адукацыі, адкуль у яго захапленне 
беларускай гісторыяй. І ён 
прыгадвае, што ўпершыню 
ўбачыў бел-чырвона-белы сцяг 
у Вільнюсе, дзе праходзіў з’езд 
БНФ. Трапіўшы туды выпадкова 
работнікам Мінскага трактарнага 
завода, Бандарэнка вярнуўся дамоў 
з нейкай іскрай у душы. І сёння 
ён з настальгічным замілаваннем 
прыгадвае, як вяртаўся з Вільнюса, 
з гістарычнай Вільні, на цягніку, у 
якім усе размаўлялі па-беларуску, 
спявалі беларускія песні, як мінскі 
вакзал патанаў у бел-чырвона-
белых палотнішчах…  

Пакуль мы размаўляем, у 
начоўках застывае разведзеная 
гліна. Гаспадар бярэ ў рукі 
прыгаршчы цаглінак і прапануе 
пакласці іх у сцяну майму 
сыну-шасцікласніку. Вячка з 
задавальненнем муруе замкавую 
сцяну, дзе тычком, дзе лажком, – з 
большым імпэтам, чым сядзіць за 
камп’ютарам!

А мяне ўсё ж цікавіць, як за 
кошт маленькага керамічнага 
бізнесу можна ўзвесці замак зусім 
не цацачнага памеру – прыкладна 
10 на 10 метраў. Сяргей згаджаецца, 
што адной керамікай справу не 
выцягнеш, таму па-ранейшаму 
працуе і з жалезам, і з дрэвам. 
Вось днямі жонка сказала, што 
закончыліся рыцарскія мячы, дык 
учора цэлы дзень сядзеў і рабіў. 
Але часам і пагонькі па 4 рублі 
добра разыходзяцца, і магніцікі. 
Зрэдку хтось набывае самую 
вялікую «Пагоню» – за 50 рублёў. 

Бываюць святочныя дні, калі за 
дзень удаецца зарабіць 100–150 
рублёў. Заробак ідзе на замак, дзе 
з цягам часу з’явяцца і баявыя 
галерэі, і тэракотавае войска, і 
катапульты на сценах.  

Паралельна з замкам Сяргей 
Бандарэнка ўзводзіць лабірынт – 
накшталт знакамітага Крыцкага. 
Трэба ж нечым прывабліваць 
турыстаў і эфектыўна выкарыстаць 
цэлы гектар зямлі. Ідэю лабірынта 
падказалі ўсё тыя ж крэўскія 
краявіды, дзе камянёў на палях – 
на сто замкаў хопіць. Як кажуць у 
крэўскіх ваколіцах: у нас камянёў 
– хоць забіся, вады – хоць заліся, 
дроў – хоць спаліся. 

Для чухнаўскага лабірынта (50 
метраў у дыяметры) патрэбны 
валуны вагой па 2–3 тоны. Зноў 
жа паўстае праблема: калгасны 
трактар каштуе 50 рублёў за 
гадзіну, ну проста як таксі, не 
назаказваешся. Машына пяску 
вясной каштавала столькі ж, а 
цяпер удвая больш. Хоць кар’ер 
зусім побач, за пагоркам. У 
цэнтры лабірынта ўжо пасаджаны 
дуб – свяшчэннае дрэва, якое 
шанавалася нашымі продкамі з 
язычніцкіх часоў. 

Крэўскі замак на падворку, 
музей пры ім, каменны лабірынт… 
Ці акупіцца ўсё гэта, ці не лепш 
было б засадзіць гектар зямлі 
бульбай ды штовосень збіраць у 
мяхі гарантаваны ўраджай?

«Бульбу садзяць усе. А 
замак будзе толькі ў нас. І пасля 
нас застанецца – наступным 
пакаленням беларусаў», – 
працягвае мне руку на развітанне 
Сяргей Бандарэнка і бярэцца за 
свой рабочы рыштунак. Не князь, 
не магнат, не дойлід. Звычайны 
беларус, які ведае: Беларусь была 
краінай замкаў. І зноў ёю стане. 
Паспрыяй яму Божа!

Міхась СКОБЛА.

Древний Пафос потребовал 
страсти «Макбета» 

ГасТРолЬ

Завтра в Пафосе 
(Республика Кипр) высадит-
ся солидный артистический 
десант из Большого театра. 
А  три огромных контейнера 
с реквизитом и декорациями 
отправились по морю еще в 
середине июня.

В последние дни лета, 30 
и 31 августа, а также 1 сен-
тября белорусские артисты 
приглашены участвовать в 
Международном оперном 
фестивале «Афродита». Это 
очень известное мероприятие, 
на котором за 20 лет его суще-
ствования выступали лучшие 
европейские театры (кроме 
лондонского Ковент Гардена): 
и из Варшавы, и из Праги, 
Москвы, Санкт-Петербурга, и 
многие другие очень извест-
ные музыкальные коллекти-
вы. 

На Кипре Большой театр 
покажет зрителям оперу 
Джузеппе Верди «Макбет». 
Именно эту постановку из 
богатого репертуара бело-
русской труппы выбра-
ла кипрская сторона, и не в 
последнюю очередь потому, 
считает руководитель гастро-
лей народная артистка Нина 
Иосифовна Ломанович, что 
«Макбет» нечасто идет на 
европейских сценах. 

– А что вы думаете – это 
сложное произведение! Но у 
нас для него есть настоящие 
силы, есть хорошие певцы: 
Нина Шарубина, Екатерина 

Головлева, Станислав 
Трифонов, Владимир Громов, 
– сказала Нина Иосифовна 
перед отъездом. – Да и поста-
новка главного режиссе-
ра Михаила Панджавидзе, 
несомненно, очень хорошая. 
В общем, мы едем рабо-
тать с воодушевлением – 
наконец-то опера выезжает 
на настоящие гастроли. Вы 
знаете, сколько всего чело-
век? Сто шестьдесят пять! 
Солисты и дирижер Виктор 
Плоскина получат гонорар. 
Оркестранты и хор – суточ-
ные. Да, организаторам это 
обходится недешево, но мы 
представляем Большой театр 

Беларуси и не можем приехать 
каким-то «огрызком» и пока-
зать шедевр. 

Опера будет идти на 
открытой сцене, которая по 
традиции устанавливается на 
площади перед средневеко-
вым замком Пафоса. 

 Билеты на белорусские 
спектакли стоят от 25 до 70 
евро. И они все раскуплены: 
туристы, которыми наводнен 
Кипр, не экономят на культур-
ном отдыхе. 

Виктория ДРОЗД.
На снимке: заслуженный 

артист, лауреат 
Государственной премии 

Станислав Трифонов.

Сярод лепшых…
Беларускія спартсмены 

заваявалі 14 узнагарод 
на чэмпіянаце свету па 
веславанні на байдарках 
і каноэ ў венгерскім 
Сегедзе і разам са зборнай 
Германіі сталі лепшымі 
ў агульнакамандным 
медальным заліку. 

Амаль палова медалёў 
– шэсць – залатыя. Двойчы 
на вышэйшую прыступку 
п’едэстала гонару ўздымаўся 
экіпаж жаночай байдаркі-
двойкі Марына Літвінчук / 
Вольга Худзенка (200 і 500 
м). Таксама чэмпіёнамі пла-
неты сталі Алена Ноздрава 
(каноэ-адзіночка, 500 м), 
Вольга Клімава (каноэ-
адзіночка, 5000 м), Алег 
Юрэня (байдарка-адзіночка, 
5000 м) і экіпаж мужчынскай 
байдаркі-двойкі Станіслаў 
Дайнэка / Зміцер Натынчык 
на дыстанцыі паўкіламетра. 

Аліна Талай зноў на 
вышыні

Беларуская лёгкаатлетка 
выканала нарматыў для 
ўдзелу ў Алімпіядзе-2020 
у Токіа на дыстанцыі 100 
метраў з бар’ерамі. Яна  стала 
другой на турніры ў Бруселі, 
пераадолеўшы дыстанцыю 
за 12,84 секунды. Талай 
саступіла тры сотыя толькі 
Надзін Вісэр з Нідэрландаў. 
Гэты старт стаў для Аліны 
першым у гэтым летнім 
сезоне, спартсменка доўга 
аднаўлялася пасля траўмы. 
Раней алімпійскі нарматыў 
на гэтай дыстанцыі выканала 
Эльвіра Герман.

МаЗаІКа асаБІсТае ЖЫЦЦЁ

наРоДная аПТеКа

Валянціна Гарцуева  
адпачывае на радзіме мужа

Как же приготовить средство для 
облегчения симптомов остеохондроза?

Шейный отдел позвоночника – это 
очень важная часть тела, нарушения 
в этой области приводят к серьезным 
нарушениям работы всего организма. 
Область шеи – это место сосредоточе-
ния сосудов и нервов, питающих ткани 
шеи, лица и черепа. Кроме того, вслед-
ствие защемления нервных окончаний 
начинаются головные боли, онемение 

конечностей, слабость мышц, быстрая 
утомляемость и т.д.

Как облегчить проявления остео-
хондроза? Предлагаем несложный 
рецепт.

Ингредиенты: картофель, мед, 
пихтовое масло. 

приготовление компресса на 
шейную область. Возьмите натертый 
на мелкой терке сырой картофель и 
смешайте с медом в пропорции 1:1.

Наложите на область шеи и плече-
вой пояс компресс из приготовленной 
массы.

Сверху положите бумагу для ком-
прессов и, утеплив, зафиксируйте 
повязкой. Компресс оставьте на 2 
часа.

Сняв его, протрите влажной теплой 
салфеткой место компресса и смажьте 
пихтовым маслом. 

Курс лечения – 7–10 процедур.

Летась зорка Купалаўскага тэа-
тра Валянціна Гарцуева выйшла замуж 
за нямецкага акцёра Жана-Марка 
Біркхольца. Нядзіўна, што свой сёлетні 
адпачынак вядомая актрыса праводзіць 
у Германіі.

З убачанага Валянціну больш за ўсё 
ўразіла альпака-ферма, размешчаная ў 
цэнтры прыгожага мястэчка Заўэрланд. 
Сямейная пара змагла пагуляць на 
прыродзе з альпакамі. «Гэта быў адзін 
з лепшых дзён у маім жыцці!»– так 
адрэагавала Валянціна на прагулку 
з абаяльнымі сваякамі вярблюдаў і 
падзякавала ў сацыяльных сетках мужу за 
самыя лепшыя канікулы...

Альпака, або лама, – жывёла сямейства 
вярблюджых. Гэта менавіта воўну альпакі 
называюць вярблюджай, што сведчыць 
аб яе высокай якасці. У сувязі з ростам 
попыту на воўну альпакі развядзенне 
гэтых жывёл стала папулярным не толькі 
на іх радзіме – у краінах Паўднёвай 
Амерыкі, але і ў Германіі.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Средство, которое быстро уберет «отложение солей» на шее
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Каманда Марадоны 
губляе ачкі

Адбыліся матчы 17-га тура 
чэмпіянату Беларусі па футболе.

Вось іх вынікі: БАТЭ (Барысаў) – «Мінск» – 2:0, «Прамень» 
(Мінск) – «Дынама» (Брэст) – 1:1, «Гомель» – «Днепр» (Магілёў) 
– 2:0, «Гарадзея» – «Тарпеда» (Мінск) – 0:0,  «Іслач» (Мінскі раён) – 
«Дынама» (Мінск) – 0:1.

Турнірнае становішча
каманды Гульні выйг-

рышы Нічыі пара-
жэнні Мячы ачкі

БАТЭ 17 14 2 1 30–10 44
Дынама (Мн) 16 11 4 1 21–7 37
Віцебск 16 10 4 2 25–10 34
Шахцёр 16 9 5 2 19–6 32
Слуцк 17 9 3 5 21–11 30
Дынама (Бр) 17 6 8 3 29–21 26
Нёман 17 7 4 6 17–21 25
Тарпеда-БелАЗ 15 7 3 5 15–11 24
Іслач 17 3 8 6 9–15 17
Гомель 17 4 4 9 9–21 16
Мінск 17 3 6 8 18–22 15
Смалявічы 16 3 5 8 13–17 14
Тарпеда 17 2 6 9 7–20 12
Гарадзея 17 2 6 9 11–22 12
Прамень 17 2 5 10 13–29 11
Днепр 17 2 5 10 9–23 11

P.S. У табліцы не
ўлічаны вынікі матчаў:
«Шахцёр» (Салігорск) –
«Віцебск, «Смалявічы»
– «Тарпеда-БелАЗ»

(Жодзіна). 

http://www.nv-online.info8 27 жніўня  2019 ã.

к а л е й д а с к о п

РаДУеМся ВМесТе!

ФесТЫВалЬ

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае 
права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не 
ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 26.08.2019 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 220 экз. За каз № 2700.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 

Галоўны рэдактар 
Іосіф Паўлавіч СЯРЭДЗІЧ

Бывайце, шаноўны Пятро…

ШаХМаТЫ

За дошкай і завочна
Наступная задача (гл. дыя-

граму) належыць мінчаніну 
М.Шаблінскаму. Міхаіл 
Іванавіч нарадзіўся ў 1953 го- 
дзе. Удзельнік міжнародных 
турніраў па завочных шахматах, 
выступаў і за беларускую збор-
ную па шахматнай кампазіцыі, 
склаў каля ста задач.

Белыя: Крh2, Фе3, Са3, Ке7, 
пg5 (5).

Чорныя: Кре5, пп. d5, е4, 
f5 (4).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на адрас рэдакцыі (220030 г.Мінск, вул.

Энгельса, 34а) або на электронны адрас: vadim_ne67@mail.ru.

Прызавыя перамогі
У мінулым выпуску мы распавялі пра вынікі сёлетніх 

чэмпіянатаў краіны сярод мужчын і жанчын. А вось яшчэ некалькі 
партый з гэтых спаборніцтваў. Першую згулялі будучыя бронзавы і 
сярэбраны прызёры, адпаведна міжнародны майстар і міжнародны 
гросмайстар. Перамогу атрымаў малодшы па званні.

Міхаіл Нікіценка – кірыл Ступак
1.c4 g6 2.Кc3 Сg7 3.d4 d6 4.e4 e5 5.Кf3 ed 6.К:d4 Кc6 7.Сe3 Кge7

8.h4 0-0 9.h5 f5 10.К:c6 bc 11.hg hg 12.Сd4 c5 13.С:g7 Кр:g7 14.Фd2
Кg8 15.0-0-0 Сe6 16.ef С:f5 17.Кd5 Кf6 18.Фc3 c6 19.Кe3 Сe6 20.g4 
Крf7 21.g5 Кe4 22.Фc2 d5 23.cd cd 24.К:d5 Ф:g5+ 25.f4 Фf5 26.Сh3 
Ф:d5 27.Л:d5 С:d5 28.Сg2 Лae8 29.Лd1 Сc6 30.Лe1 Лe6 31.С:e4 Лfe8 
32.С:g6+ Л:g6 33.Фf5+ Крg7 34.Л:e8 С:e8 35.Фe5+ Крf7 36.Фc7+, 1:0.

У жаночым чэмпіянаце другое месца заняла майстар ФІДЭ 
Наталля кусянкова. У наступнай партыі яе саперніцай была грос-
майстар, шматразовая чэмпіёнка Беларусі.

рахіль Эйдэльсон – Наталля кусянкова
1.Кf3 d5 2.e3 Кf6 3.c4 e6 4.b3 c5 5.Сb2 Кc6 6.cd ed 7.Сb5 Сd7 8.0-0

Сd6 9.С:c6 С:c6 10.d4 b6 11.Кe5 Сb7 12.Кc3 0-0 13.Кe2 Фe7 14.Кg3 
g6 15.Лe1 Лad8 16.a3 Кd7 17.Кg4 f6 18.h4 Фg7 19.Фd2 h5 20.Кh2 
Лfe8 21.Кf3 С:g3 22.fg c4 23.bc dc 24.d5 Кc5 25.e4 К:e4 26.Л:e4 Л:e4 
27.Кg5 Л:d5 28.Фc2 Лe3 29.Фf2 Лde5 30.С:e5 Л:e5 31.Кf3 С:f3 32.Ф:f3
Фe7 33.Крh2 Крg7 34.Лd1 Лe3 35.Фf4 Лd3 36.Лf1 b5 37.a4 a6 38.ab ab 
39.Лf2 Фe5, 0:1.

А ў гэтым гросмайстарскім паядынку перамога была на баку 
будучага бронзавага прызёра.

Генрыета Лагвілава – Ланіта Сцяцко
1.f4 d5 2.Кf3 Сg4 3.Кe5 Сf5 4.d4 f6 5.Кf3 Кc6 6.e3 a6 7.Сd3 Фd7

8.С:f5 Ф:f5 9.0-0 Фd7 10.b3 Кh6 11.c4 e6 12.Кc3 Сe7 13.Фe2 Кf5
14.Сb2 Сb4 15.Кd1 dc 16.bc 0-0 17.Кf2 b6 18.Лfd1 Фf7 19.Лac1 Лfd8
20.g4 Кfe7 21.a3 Сa5 22.g5 fg 23.К:g5 Фg6 24.Крh1 Кf5 25.d5 ed 26.cd
Кce7 27.e4 Кd6 28.Кe6 Лe8 29.Лg1, 1:0.

Па-за п’едэсталам
Адбыўся камандны чэмпіянат Еўропы сярод юнакоў і дзяўчат. 

З трох беларускіх зборных лепшы вынік паказала юнацкая каман-
да да 18 гадоў – 4-е месца (за яе выступалі Вячаслаў Зарубіцкі, 
Вольга Бадэлька, дзяніс Лазавік, Максім царук, а лепш за іншых 
згуляў Іван рунец – 4 перамогі, 1 пройгрыш, 1 нічыя). 

Зборная хлопчыкаў да 12 гадоў фінішавала на 6-м месцы, за яе 
гулялі арцём Стрыбук (5 перамог, 1 пройгрыш, 1 нічыя), Міхей 
Навуменка, арцём Бяляўскі і Іван Пятрэнка. У складзе дзявочай 
зборнай да 18 гадоў выступала 12-гадовая чэмпіёнка Беларусі сярод 
дарослых Саша тарасенка (3 перамогі, 2 пройгрышы, 1 нічыя), а так-
сама ксенія Зелянцова і арына кузіч. Іх вынік – 12-е месца.

Што здолелі…
Чэмпіянат Еўропы па рашэнні шахматных кампазіцый 

праводзіўся сёлета ўжо ў 14-ы раз. Спаборніцтва прайшло ў 
сталіцы Грэцыі. У асабістым заліку (65 удзельнікаў) перамог 
16-гадовы расіянін Даніла Паўлаў. Сярэбраны медаль заваяваў 
шматразовы чэмпіён свету Пётр Мурдзя (Польшча), бронзавы – 
англійскі двойчы гросмайстар (па практычнай гульні і па рашэнні) 
Джон Нан. З беларусаў Аляксандр Булаўка заняў 31-е месца, а 
Мікалай Сігневіч – 43-е. У камандным заліку прызавую тройку 
склалі Расія, Польшча і Вялікабрытанія. Беларуская каманда, якая 
выступала няпоўным складам (толькі два ўдзельнікі з чатырох маг-
чымых), заняла 11-е месца.

Праверце адказы
Задача М.кошаля, змешчаная ў «Народнай Волі» 23 ліпеня, 

рашаецца: 1.Фg1. Першымі правільна адказалі Леанід калодка, Васіль 
Жуковіч, Мікалай Шклярэўскі, Віктар Жук, Сяргей цяльпук.

Вадзім ЖЫЛКО.

IN MEМORIAM

З Пятром Васючэнкам, які днямі, на жаль, памёр, мы, амаль 
аднагодкі, паходзілі з аднаго горада – старажытнага Полацка, 
але хадзілі ў розныя школы і тады адзін аднаго не ведалі. 
Калі я пасля заканчэння мінскага іняза вярнуўся працаваць у 
родны горад, Пятро, выпускнік Белдзяржуніверсітэта, адразу 
атрымаў накіраванне ў аспірантуру і абараніў кандыдацкую 
дысертацыю амаль на пяць гадоў раней за мяне. У другой 
палове 1980-х ён стаў адной з самых прыкметных постацяў 
у нефармальным аб’яднанні маладых творцаў-літаратараў 
«Тутэйшыя», я ж публікаваў свае першыя мастацкія пераклады 
на літаратурнай старонцы наваполацкай гарадской газеты.

Пазнаёміў і звёў нас у жыцці Беларускі гуманітарны ліцэй. 
Пятро Васючэнка складаў першыя ў незалежнай Беларусі 
праграмы па сусветнай літаратуры і стаў адным з першых 
выкладчыкаў ліцэя (потым да гэтай працы далучыўся і я). 
Пазней мы разам з ім, а таксама з доктарам філалагічных 
навук Міхасём Тычынам напісалі першыя дапаможнікі паводле 
абноўленых аўтарскіх праграм.

Дачка Пятра і яго жонкі, археолага і гісторыка культуры 
Ніны Здановіч, Марыля была на пачатку 2000-х адной з 
найлепшых выпускніц ліцэя, а па заканчэнні ўніверсітэта не 
стала шукаць сабе працы ў тлумным Мінску (хоць бацькі, 
напэўна, маглі ў гэтым дапамагчы), а разам з новастворанай 
сям’ёй з’ехала на вёску.

З пачатку 1990-х тагачасны новы рэктар Мінскага 
лінгвістычнага ўніверсітэта Наталля Баранава прапанавала 
Пятру ўзначаліць там абноўленую кафедру беларускай мовы і 
літаратуры, і немагчыма апісаць, колькі сваіх фізічных і духоўных 
сіл Пятро Васючэнка паклаў на тое, каб у гэтай установе агонь 
беларускасці не згас… Працуючы ў лінгвістычным, ён напісаў 

адну з самых грунтоўных літаратуразнаўчых манаграфій у 
беларускай гісторыі – «Беларуская літаратура ХХ стагоддзя і 
сімвалізм», у якой доказна давёў, што класікі нашай літаратуры 
Янка Купала, Максім Багдановіч, Якуб Колас, Алесь Гарун, 
Максм Гарэцкі без усялякіх агаворак могуць лічыцца і класікамі 
літаратуры еўрапейскай. Ён жа напісаў адну з першых у нашай 
гісторыі кніжак па папулярным літаратуразнаўстве: зборнік 
абразкоў і кароткіх эсэ (для іх аўтар прыдумаў дасціпную 
назву «пятрогліфы») пад назвай «Ад тэксту да хранатопа». 
Пры гэтым не кідаў пісаць мастацкую прозу (найлепшыя яе 
ўзоры з часам былі перакладзены на англійскую, балгарскую, 
нямецкую, польскую, рускую, славацкую і чэшскую мовы) і 
стаў адным з самых адметных дзіцячых драматургаў краіны. 
Яго знакамітыя «Прыгоды паноў Кубліцкага і Заблоцкага», 
«Маленькі збраяносец» і іншыя п’есы трапілі на падмосткі 
некалькіх беларускіх тэатраў – найперш Мінскага тэатра юнага 
гледача і Мінскага абласнога драматычнага тэатра.

Пратрымаўшыся чвэрць стагоддзя на пасадзе кіраўніка 
кафедры дзяржаўнай ВНУ, Пятро Васючэнка ніколі не дазваляў 
сабе прыніжацца. Перад сумна вядомым рэферэндумам 1995 
года аб фактычнай ліквідацыі дзяржаўнасці беларускай мовы 
рашуча выступіў супраць гэтага на старонках адной з масавых 
газет. Пасля расколу беларускай пісьменніцкай арганізацыі, 
учыненага праўладнымі літаратарамі, застаўся ў створаным 

Купалам і Коласам Саюзе беларускіх пісьменнікаў, не раз 
уваходзіў у яго Раду, у склад журы беларускіх незалежных 
літаратурных прэмій. Чытаў лекцыі ў незалежным Беларускім 
Калегіуме. Працягваў цікавіцца справамі загнанага ў падполле 
гуманітарнага ліцэя, выступіў на яго юбілейнай вечарыне, 
прысвечанай 25-годдзю заснавання… Быў чалавекам 
надзвычай далікатным, адкрытым, шчырым і, калі трэба, тонка 
іранічным.

Кажуць, што Бог дае рыцарам і праведнікам лёгкую смерць. 
25 жніўня, у дзень аднаўлення незалежнасці нашай краіны, 
Пятро Васючэнка вярнуўся дадому з невялікай прагулкі, 
узышоў на пяты паверх уручанскага шматпавярховіка (якраз 
не працаваў ліфт), зайшоў у сваю кватэру і тут жа сканаў, 
проста на вачах у сваёй жонкі. Яму было толькі 60 гадоў.

Дарагі Пятро, вольнай і незалежнай Беларусі, пра якую ты 
марыў усё сваё свядомае жыццё, будзе моцна не хапаць цябе, 
аднаго з яе адданых і праведных рыцараў…

Лявон БАРШЧЭЎСКІ, зямляк і аднадумца.

НА ЗДЫМКУ: Пятро Васючэнка выступае  
на прэзентацыі новага ліцэйскага дапаможніка  

па літаратуры. Справа – Зміцер Колас і аўтар гэтых 
радкоў. Сядзіба ТБМ, лістапад 2018 года.

Макс Корж 
оправдал 
надежды 

«Народной Воли»
В «Народной Воле» за 23 августа была напечатана корреспонден-

ция под заголовком «Завтра Макс Корж красиво «порвет» стадион 
«Динамо». И автор публикации Виктория Дрозд как в воду глядела 
– парень из полесского Лунинца действительно превратил главную
спортивную арену страны в фантастический зал. 35 тысяч молодых (и 
не только) людей три с половиной часа находились, можно сказать, в 
плену песенного самородка, который с гордостью за Беларусь произ-
нес: «Здесь моя сила и моя страна!»

Кстати, постоянные читатели «Народной Воли» наверняка помнят 
материал, который опубликовала несколько лет назад Елена Молочко, 
побывав в Лунинце в семье Макса Коржа. Надеемся, он еще не один 
раз даст повод порадоваться его таланту.

«Тбілісоба» 
ў Мінску

Што ні кажыце,  
а грузіны ёсць 

грузіны.  
Яны непаўторныя 

як у шчырай 
гасціннасці, 

 так і ў 
тэмпераментным 
мастацтве. Гэта 

яшчэ раз 
пацвердзіў 
фестываль 
«Тбілісоба»,  
які прайшоў  

у мінулую суботу 
ля сцен Верхняга 

горада, што ў 
цэнтры Мінска.


